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Santa Caterina, dolça tradició

Vinaròs s’implica
contra la violència de gènere

Sanció per l’avaria dels contenidors soterrats David León
La lentitut en reparar-los costa 158.000 € a l’empresa encarregada

Els col·legis també s’impliquen amb diferents activitats
L’Ajuntament proposa actes de sensibilització

al Campionat Nacional Absolut
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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

L’Ajuntament ha interposat una sanció econòmica a 
l’empresa Acciona Servicios Urbanos després d’obrir un 
expedient sancionador per la lentitud en la reparació de 
les illes de contenidors soterrats que es van avariar amb 
l’episodi de fortes pluges de l’octubre del 2018. 
Les illes malmeses van ser les que hi ha ubicades al carrer 
de Sant Francesc, carrer de la Mare de Déu dels Socors, 
carrer de les  Ànimes, plaça de Sant Valent i avinguda 
del Cantàbric. Les avaries es van produir per la gran 
la  quantitat  de  pluja que va caure, que va afectar a les 
centrals elèctriques de les illes de contenidors. Aquesta 
situació va ocasionar un conflicte entre l’Ajuntament i 
l’empresa, per la responsabilitat de qui hauria de realitzar 
la reparació d’aquestes.  La discrepància, va  donar 

lloc a diversos requeriments i finalment es va obrir el 
requeriment d’expedient sancionador, que ha suposat 
una multa econòmica de 158.000€. Les illes van ser 
reparades en la tardor de l’any 2019.
La regidora d’Obres i Serveis,  Carmen  Morellà, ha 
comentat que “aquest pagament, és la finalització de 
l’expedient sancionador que es va obrir fa més d’un 
any”. Segons afegia, la feina realitzada pel departament 
de contractació amb els tècnics encarregats del 
contracte, sempre basant-se amb les clàusules acordades, 
justificaven que la reparació de les illes de contenidors 
soterrats l’havia d’assumir l’empresa gestora, tal com 
s’especifica en el contracte de concessió el servei de 
recollida de residus del municipi.

L’Ajuntament sanciona l’empresa 
encarregada de la gestió dels residus

Es tracta d’una sanció econòmica de 158.000€ per l’avaria dels contenidors soterrats

MESURES ADDICIONALS EN LA COMUNITAT
VALENCIANA ENFRONT DEL CORONAVIRUS
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RESOLUCIÓ de 6 de novembre de 2020, de la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, per la qual s'acorda mesures
addicionals extraordinàries en la Comunitat Valenciana, a conseqüència de la situació de crisi sanitària ocasionada per la
Covid-19

Les mesures afecten a tota la Comunitat Valenciana 

1. Mesures relatives a vetles i enterraments
Aforament de 1/3 amb un límit màxim de 25 persones en espais a l'aire lliure o de

15 persones en espais tancats.

2. Mesures relatives a celebracions no religioses
Aforament d'un 1/3 amb un màxim de 25 persones en espais a l'aire lliure o de 15

persones en espais tancats. (*)

3. Mesures relatives a esdeveniments i activitats multitudinàries 
No s'autoritza cap d'esdeveniment o d'activitat multitudinària. No tindran

consideració d'esdeveniments i activitats multitudinàries aquells actes culturals

inclosos en la programació ordinària, habitual dels locals i establiments culturals i

artístics com a teatres, cinemes, auditoris de música, centres culturals, sales de

concerts, sales d'exposicions, sales de conferències i altres espais de naturalesa

anàloga l'activitat ordinària de la qual siga cultural i que compten amb protocols

suficients per al desenvolupament de la seua activitat.

4. Mesures relatives a les activitats festeres i tradicionals
No es podrà superar el número màxim de 6 persones, excepte per a funcions

pròpies de gestió i administració. 

No s'obriran al públic en cap cas. 

5. Mesures relatives a parcs infantils recreatius a l'aire lliure, castells
inflables, tobogans i altres jocs infantils
Aforament màxim del 50%.

6. Mesures relatives a locals d'oci infantil en espais tancats 
Les activitats grupals tindran un màxim de 6 participants.

S'haurà de garantir la neteja contínua i que no es produïsca intercanvi d'objectes

entre les persones usuàries.

NOVES MESURES DE PREVENCIÓ 
DE LA COVID-19 
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Es prohibeix la circulació, deambulació i permanència en vies i espais d'ús
públic de totes les persones entre les 00.00 hores i les 6.00 hores, amb
excepció de la realització de les següents activitats:

RESOLUCIÓ de 24 d'octubre de 2020, de la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, per la s'acorda
mesures addicionals excepcionals en la Comunitat Valenciana, com a conseqüència de la situació de crisi
sanitària ocasionada per la COVID-19.

MESURES EXCEPCIONALS 

1.Mesures relatives a la circulació de persones 

- Desplaçament al lloc de treball per a efectuar la seua prestació laboral,
professional o empresarial.
- Retorn al lloc de residència habitual després de la jornada laboral.-
Assistència a centres, serveis i establiments sanitaris o adquisició de
productes farmacèutics.
- Assistència i cura a persones majors, menors, persones dependents,
persones amb discapacitat o persones especialment vulnerables.
- Causa de força major o situació de necessitat.
   

2. Mesures en reunions de caràcter familiar i social

2.1. La participació en qualsevol agrupació o reunió de caràcter familiar i/o social,
es limitarà a un número màxim de 6 persones, tant en espais públics com privats,
excepte en el cas de persones convivents, mantenint-se les activitats i
esdeveniments amb els aforaments i mesures establides en l'Acord de 19 de juny,
del Consell, sobre mesures de prevenció enfront de la Covid-19, segons redacció
donada per la Resolució de 17 de juliol de 2020, de la Consellera de Sanitat
Universal i Salut Pública. 

2.2. Es recomana que les activitats d'interacció social es desenvolupen sempre i
prioritàriament en espais oberts i ben ventilats. 

2.3. Es recomana cancel·lar o posposar qualsevol activitat familiar o social que no
siga considerada imprescindible i puga ser ajornada.

Els contenidors soterrats del carrer dels Socors, esta setmana
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ACTUALITAT

L’Ajuntament de Vinaròs ha rebut la 
construcció del carril lúdic esportiu 
fins a l’ermita i des de la Regidoria 
d’Obres i Serveis s’estan realitzant 
diverses actuacions per a millorar la 
seguretat viària en diversos trams del 
carril. Recordem que la segona fase 
del projecte ha suposat una inversió 
de 1.076.244,25 euros, que ha inclòs la 
creació d’una rotonda a l’encreuament 
de Dos Vilars, a més d’un pont per oferir 
una major seguretat per als veïns que 
practiquen esport.
Les tasques que s’estan efectuant són 
la senyalització, amb pintura del propi 
carril lúdic, la separació de la zona de 
vianants i la reservada per a bicicletes, 
a més de senyalitzar la distància 
recorreguda. Així mateix, també es 
treballa en l’adequació de la caseta típica 
de les zones rurals ubicada a la rotonda 
de Dos Vilars. Aquesta millora, comporta 
la retirada del residu de fibrocement 

existent, la reparació de la caseta i 
la plantació d’espècies vegetals per 
millorar la imatge de l’espai. L’empresa 
RODA CONSTRUCCIÓN Y DISEÑO S.L. 
és l’encarregada de realitzar aquestes 
feines amb una inversió de 9.000€ i es 
preveu que estiguen enllestides durant 
aquest mes de novembre.
Cal destacar que per part de l’empresa 
que realitza l’obra, en les properes 
setmanes, inclouran millores com 
ampliació de zones amb tanques i pilons 
de senyalització, entre altres. Aquestes 
millores tenen un cost aproximat de 
15.000€ i s’implementaran abans de 
finalitzar l’any.
D’altra banda, també cal assenyalar 
que amb el treball conjunt de la 
Policia Local, s’ha determinat reforçar 
la presència de reductors de velocitat 
per a millorar la seguretat, així com la 
senyalització vertical en aquelles zones 
més conflictives.

Redacció/X. Flores
Un Escape  Room  virtual. La missió: “Operació 
Posa’t Rosso”. És la proposta que l’Ajuntament 
de Vinaròs, a través de la regidoria de Política 
Social i la UPCCA ha programat com a alternativa 
d’oci per al públic jove. Es tracta de la primera 
vegada que el consistori vinarossenc impulsa 
un Escape Room  virtual per a divertir-se 
resolent enigmes sense haver de sortir de casa. 
La regidora de l’àrea, Berta Domènech, ha explicat 
que “l’objectiu és oferir una alternativa lúdica 
en aquests moments tan difícils i que s’allunya 
del consum” i en el qual es pot tenir accés lliure i 
gratuït per a tota la població des de les principals 
plataformes digitals de l’Ajuntament i del Casal Jove. 
L’accés a l’Escape  Room  estarà actiu fins al 20 de 
desembre i es podrà jugar de manera individual o 
en grup sense prèvia inscripció. L’edat recomanada 
és a partir de 14 anys, per la qual cosa és un joc ideal 
amb el qual disfrutar en família o en un grup d’amics. 
La missió :”Operación Ponte Rosso” t’ho perdràs? 

#VINARÒSESCAPA Clica i participa 
https://aventuraonline.portgenius.
es/vinaros-escapa/ o accedeix amb el 
codi  QR
Activitats variades
Des de les regidories de Política 
Social i Joventut de l’Ajuntament 
de Vinaròs s’ha programat una 
interessant varietat d’activitats 
tant d’oci com educatives per als 
joves de 14 a 18 anys en les últimes 
setmanes. Els passats divendres 
20 i dissabte 21 de novembre es 
van programar diverses activitats 
d’oci online com una xerrada sobre 
youtube, dues sessions d’un taller 
de rap, un taller Tik Tok  impartit per 
un expert en xarxes socials i un altre curs de balls 
urbans impartit per una ballarina professional. 
En el pla formatiu, els cursos del Casal  Jove  que 
encara poden realitzar-se abans de concloure 

enguany són el de tècniques d’estudi (del 27 de 
novembre al 18 de desembre) i el de cuina per a 
la joventut el 5 de desembre. La informació dels 
cursos està a l’apartat “Tauler Municipal” d’aquest 
setmanari.

Obres i Serveis millora la zona del carril lúdic
L’objectiu és millorar la senyalització horitzontal, a més de l’adequació de la caseta típica rural que hi ha a una de les rotondes

Vinaròs programa un primer Escape Room virtual 
com a alternativa d’oci jove

Una de les actuacions és l’adequació de la caseta típica de les zones rurals 
ubicada a la rotonda de Dos Vilars
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ACTUALITAT

L’Ajuntament de Vinaròs ha obtingut 
la recertificació ISO 9001:2015 que 
reconeix la qualitat en la impartició 
dels programes de formació 
professional per a l’ocupació que 
es realitzen des de l’Agència de 
Desenvolupament Local.
Aquesta certificació, atorgada 
per l’aduditora Applus LGAI 
Technological Center, garanteix 
que les accions de formació per 
a l’ocupació es realitzen amb 
el compliment dels estàndards 
europeus definits en la norma i a més, 
permet un millor posicionament 
de l’Ajuntament de Vinaròs en els 
procediments de concurrència 
competitiva per a l’obtenció de 
programes de formació ocupacional. 
Cal recordar que la certificació en 
esta norma es va obtindre l’any 
2017, amb revisions anuals del seu 
compliment i l’obtenció recentment 
de la recertificació en la implantació 
del sistema.

La Generalitat Valenciana, a través de la Direcció 
General de Ports, Aeroports i Costes de la 
Conselleria de Política Territorial, Obres Públiques 
i Mobilitat, ha previst per als pressupostos de 
l’any vinent un partida de 213.590€ per a millorar 
l’accessibilitat en diferents punts de la Costa Nord. 
En concret, es tracta de dues actuacions a les cales 
Llanetes i Timbes, que aniran en concordança amb 
el programa paisatge de la Via Litoral que vol portar 
a terme la Generalitat Valenciana.
Les feines consistiran en adequar l’entorn de les 
cales per unificar-ho amb la imatge del passeig 
perquè s’integren amb el paisatge urbà i natural, 

a més de millorar els accessos per a vianants i 
usuaris. Així mateix també s’instal·laran nous 
senyals, s’urbanitzaran les zones d’estacionament i 
s’adequarà la vegetació existent amb la plantació 
d’arbrat autòcton i mediterrani.
El primer tinent d’alcalde i regidor de Promoció de 
la Ciutat i Interés Turístic, Marc Albella, ha explicat 
que “el litoral de Vinaròs és un dels principals 
atractius turístics i naturals del municipi, per tant 
oferir una fàcil accessibilitat i unes infraestructures 
òptimes és fonamental per a seguir atraient els 
visitants”. En aquest sentit, assenyalava que el 
turisme cada vegada aposta més per destinacions 

lliures d’aglomeracions i les cales de Vinaròs són 
una bona opció per gaudir de costa de forma 
segura. 
Per la seua banda, el regidor d’Urbanisme, José 
Chaler, ha destacat que “l’objectiu de la Generalitat 
Valenciana en els propers anys és la millora de 
la costa de Vinaròs amb actuacions en diversos 
punts del litoral, com ara les cales, de la Foradada, 
Caraviners o Aiguadoliva, entre altres, per oferir una 
fàcil accessibilitat i millors infraestructures”. Segons 
ha insistit es tracta d’un pla a llarg recorregut que 
comptarà amb fons europeus i que poc a poc 
s’anirà executant a la nostra costa.

L’Ajuntament 
de Vinaròs obté 
la recertificació 
ISO 9001:2015

La Generalitat millorarà l’accessibilitat a la Costa Nord de Vinaròs
En total es tracta d’una inversió de 213.590€ prevista per a l’exercici 2021 per a actuar a les cales Llanetes i Timbes
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ACTUALITAT

Aquesta setmana es commemora a tot el món 
el 25N, Dia Internacional per a l’Eliminació de la 
Violència contra les Dones. A Vinaròs, com tots els 
anys, l’Ajuntament vol recordar i traslladar el seu 
suport a totes les dones que han patit i pateixen 
aquesta xacra.
Aquest programa té com a principal objectiu 
desenvolupar mesures contemplades en el Pacte 
d’Estat contra la Violència de Gènere, mitjançant 
l’execució de diferents actuacions finançades amb 

aquests fons.
Els objectius del programa són conscienciar i 
sensibilitzar la ciutadania sobre la violència de 
gènere i sobretot visibilitzar un problema social 
greu, cercant la implicació de la ciutadania.
Enguany s’ha optat preferentment en un format 
més curt i en línia a causa de la situació en la qual 
ens trobem, a excepció de la conferència formativa 
a càrrec de Marina Marroquí, que es realitzarà de 
manera presencial, prèvia recollida d’entrades 

numerades i on s’hauran de complir les mesures de 
seguretat que en cada moment fixen les autoritats 
competents a causa de la Covid-19.
Les activitats van dirigides a tota la ciutadania i són 
gratuïtes i de lliure accés.
Es pot consultar la programació en l’arxiu adjunt i 
en les xarxes socials i pàgina web de l’Ajuntament 
de Vinaròs, https://www.vinaros.es
#VinaròsSimplicaContralaViolènciaDeGènere 
#NiunaMés.

| PER LES QUE JA NO ESTAN | 
| PER LES QUE NO TENEN VEU |
|  PER LES QUE LA PATEIXEN |

Si tens coneixement d'alguna situació de maltractament, 
NO LA DEIXES SOLA. Telèfon:      016

#VinaròsSimplica 
contra la Violència de Gènere.

DAVANT  LA VIOLÈNCIA 
DE GÈNERE  NO DONES 

L'ESQUENA

IMPLICA'T! DAVANT LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE 
NO DONES L’ESQUENA

IMPLICA’T!

DEL DIJOUS 19 DE NOVEMBRE AL DIMECRES 10 DE DESEMBRE
Iniciativa virtual [1] «Papallones contra la violència de gènere». Implica’t contra 
la violència de gènere accedint a l'enllaç i deixant la teua petjada en forma 
de papallona.
Enllaç a Instagram: #ElLatidoDeLasMariposas

DEL DILLUNS 23 AL DIMECRES 25 DE NOVEMBRE
Iniciativa virtual a càrrec de l'Associació Criant en Tribu per a decorar finestres 
i balcons en commemoració del 25N. Penja una tela o manualitat violeta i puja-la a 
Instagram amb les etiquetes:  
#CriantEnTribuContraLaViolencia #CriantEnTribuNiUnaMenos

DIMARTS 24 DE NOVEMBRE A LES 19H
CONFERÈNCIA d‘Emilia de Sousa, «Violència obstètrica: Anàlisi i presència 
d'estereotips de gènere violents en l'atenció sanitària», organitzada per l'associació FFV.
Lloc: En línia a través de la plataforma Zoom. 
Enllaç d’ accés: https://bit.ly/EmiliaDeRousa

DIVENDRES 27 DE NOVEMBRE A LES 18.30H
Videofòrum dinamitzat per la igualtat i contra la violència de gènere. 4 curtmetratges i 
debat posterior a càrrec de l'Associació per la Coeducació: Un billete a nunca jamás, 
Silencios, Libre directo, Pornobrujas.
Lloc: En línia a través de la plataforma Zoom. Enllaç d'accés: https://bit.ly/cortosforum

DIVENDRES 11 DE DESEMBRE A LES 19.30H
Conferència formativa a càrrec de Marina Marroquí. [2] «Micro i macromasclismes que 
permeten la violència de gènere».
Lloc: auditori municipal Wenceslao Ayguals d’Izco

DIJOUS 17 DE DESEMBRE
Presentació de la campanya «Stop Ciberviolència de Gènere» de la Regidoria de 
Política Social i Joventut.

TOTES LES ACTIVITATS SÓN GRATUÏTES I DE LLIURE ACCÉS. 
#VinaròsSimplica contra la violència de gènere.

[2] “Recollida prèvia  d'entrades numerades, del 7 a l’11 de desembre,  a la planta baixa de l'Ajuntament de Vinaròs. Accés limitat i amb 
mascareta. S'hauran de complir les mesures de seguretat que en cada moment fixen les autoritats competents a causa de la covid-19”

[1] «Papallones contra la violència de gènere». Itziar Prats teixix papallones en memòria de les seues dues filles, assassinades pel seu pare el 25 de 
setembre de 2018. Aquest és el fil conductor d'aquesta activitat, que a causa de la covid-19, enguany, consisteix a plasmar la teua petjada en forma 
de papallona en xarxes socials per a fer visible la implicació contra la violència cap a les dones. Posteriorment, es farà un collage. Participen en la 
iniciativa el CEFIRE de Vinaròs i els diferents centres educatius.

L’Ajuntament s’implica contra la violència de gènere
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ACTUALITAT

Informació important per a les col·laboracions
Nou e-mail del Diariet

El correu del Diariet enlloc de diariet@vinaros.org és:
diariet@vinaros.es

Vinaròs serà una de les 86 localitats 
de la província de Castelló que 
rebrà l’ajuda econòmica del Fons 
de Cooperació per a Municipis 
Turístics. Aquesta subvenció 
l’atorgarà a parts iguals la 
Generalitat Valenciana i Diputació 
de Castelló amb una aportació de 
cada administració de 68.822€, fent 
un total de 125.644€. Cal destacar 
que Vinaròs serà un dels municipis 
que rebrà la quantia més elevada de 
tota la Comunitat Valenciana, situat 
en vintè lloc de les 252 localitats 
que rebran l’ajuda i quart a la 
província per darrere de Peníscola, 
Orpesa de Mar i Alcalà-Alcossebre.
El primer tinent d’alcalde i regidor 
de Promoció de la Ciutat i Interés 
Turístic, Marc Albella, ha destacat 
que “gràcies al suport de les dues 
administracions, Generalitat i 
Diputació, es podrà disposar d’una 
important ajuda econòmica per 
a poder fer front a les despeses 

generades per la Covid-19”. En 
aquest sentit, Albella ha assenyalat 
que durant aquest estiu s’ha fet un 
gran esforç des de l’Ajuntament 
per oferir uns serveis turístics de 
qualitat i sobretot segurs, tant per 
als veïns com al visitants, i aquesta 
ajuda serà fonamental per a poder 
sufragar els costos d’aquests 
serveis.
Pel que fa al Fons de Cooperació 
Municipal per a Municipis Turístics, 
està dotat amb 4,5 milions d’euros 
per a les 252 poblacions que 
formen part del llistat de localitats 
turístiques de la Comunitat. En 
concret, a la província de Castelló, 
86 municipis es veuran beneficiats 
amb aquesta subvenció, amb una 
inversió d’1,2 milions d’euros, on 
la Diputació aportarà la mateixa 
quantitat per tal de garantir una 
quantia econòmica major per als 
municipis.

E.FONOLLOSA
Dissabte passat dia 21 es va fer la tercera sessió 
online del programa pilot creat per la Conselleria 
d’Educació Coeducacentres, on participen 15 
centres de la Comunitat Valenciana; dels 3 de la 
província de Castelló, 2 són de Vinaròs, l’IES José 
Vilaplana i el CEIP Assumpció.
Des de les 9 del matí fins passades les 2 del migdia, 

prop de 400 docents d’arreu de les comarques 
valencianes van seguir la sessió telemàtica, amb 
participació de nou de ponents amb una gran 
experiència i currículum. La sessió es coordinà 
des del CEFIRE de València, intervenint també 
l’assessora del CEFIRE de Vinaròs Gemma Porcar.
Coeducacentres treballa per construir una escola 

coeducativa que constribuisca a una societat més 
igualitària, el bon tracte, la corresponsabilitat, la 
igualtat, el respecte, el llenguatge inclusiu i els 
espais inclusius. La quarta i última sessió telemàtica 
serà el dissabte 12 de desembre i després cada 
centre aplicarà la preparació que està rebent des 
d’octubre.

Vinaròs rebrà 125.644€ del Fons de Cooperació per a Municipis Turístics
Es tracta d’una subvenció que atorga de forma conjunta Turisme Comunitat Valenciana i Diputació de Castelló 

perquè els municipis turístics puguen fer front a les despeses generades per la Covid-19

Tercera sessió de coeducacentres, on participen dos centres de Vinaròs
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X.Flores
El mercado municipal de Vinaròs cuenta desde hace unos días 
con un  ventilador desestratificador de grandes dimensiones, 
cuyo objetivo es el ahorro energético y un mejor reparto del aire 
caliente o frío por todo lo largo y ancho del recinto.
Este moderno ventilador está dotado de un motor de alta 
potencia y resistencia, capaz de trabajar a una altura elevada 
sobre el suelo y de desplazar un gran volumen de aire gracias 
a su diámetro, como explicó el concejal de Nuevas Tecnologías, 
Hugo Romero. 
El Ayuntamiento ha instalado este aparato en el recinto en 
el marco de la línea de eficiencia energética en los edificios 
públicos que se impulsa desde el área.
Romero ha explicado que la instalación de este ventilador 
desestratificador permite regular la temperatura del recinto del 
mercado y al mismo tiempo supondrá un ahorro en el consumo 
energético de hasta el 30%.
Próximamente, según aseguró el concejal, está prevista la 
instalación de placas solares en el recinto del mercado municipal 
para seguir en esta línea de ahorro energético.
Los comerciantes del mercado esperan ahora que se arreglen 
las goteras que tiene el recinto cada vez que hay fuertes lluvias. 
El Ayuntamiento confía en poder solucionarlo antes de concluir 
este año 2020.

Este lunes 23 de Noviembre, Ramón Meseguer, presidente de la asociación de 
personas con discapacidad COCEMFE Maestrat se reunió con Guillem Alsina, 
alcalde del municipio y Carmen Morellà, concejal de obras y servicios. Entre 
muchos temas, se puso sobre la mesa la solicitud de COCEMFE Maestrat para 
que el Ayuntamiento modifique la actual ordenanza de accesibilidad. Se 
habló sobre la necesidad de implementar el servicio de intérprete de lengua 
de signos en los plenos y actos importantes del Ayuntamiento, así como la 
revisión del plan de accesibilidad del municipio y otros muchos temas para 
mejorar nuestra ciudad, puntos de incidencias, barreras arquitectónicas, etc.

El Ayuntamiento instala en el mercado un gran ventilador 
para ahorrar hasta un 30% en climatización 

COCEMFE Maestrat solicita 
al Ayuntamiento de Vinaròs la 
modificación de la ordenanza 

de accesibilidad
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La portaveu de Compromís, Paula 
Cerdà,  ha  assegurat  que  “cal posar en 
marxa tots els tràmits adients per formar 
part del Pacte de les Alcaldies, amb una 
aposta clara per la sostenibilitat i la lluita 
contra el canvi climàtic a Vinaròs, a més 
de poder participar d’accions globals 
i transversals d’acord a les directrius 
europees”.
A l’agost, la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència 
Climàtica i Transició Ecològica, va emetre 
una resolució publicada al DOGV per la 
qual es convoquen ajudes als municipis 
de la Comunitat Valenciana per a 
potenciar projectes de lluita contra el 
canvi climàtic per a l’exercici de 2020. 
La convocatòria té per objecte concedir 
ajudes per a potenciar actuacions de 
lluita contra el canvi climàtic, impulsant 
l’establiment de mesures dins dels plans 

d’acció per al clima i energia sostenibles 
(PACES) i actuacions para reduir la 
petjada de carboni. En particular aquelles 
relacionades amb reforçar la implantació 
d’energies renovables i millorar 
l’eficiència energètica. I també, contribuir 
a la mobilitat sostenible vinculada a 
la reducció d’emissions derivades del 
transport dins del municipi. El municipi 
de Vinaròs no forma part d’aquest pla 
d’acció, per la qual cosa no pot beneficiar-
se d’aquesta  convocatòria. Per  això, la 
regidora demana que  “és  sol·liciten  les 
subvencions  autonòmiques per la 
implantació de projectes en la lluita 
contra el Canvi Climàtic”.
Des de  Compromís  esperen que tots 
els grups  polítics  donen suport a la 
proposta per lluitar de forma conjunta 
per  impulsar  plans d’acció  pel clima i 
l’energia al municipi de Vinaròs.

Redacción
El  grupo municipal de Ciudadanos 
(Cs) en el Ayuntamiento de Vinaròs ha 
presentado una propuesta que tenía 
que debatirse en el pleno ordinario del 
pasado jueves para instalar aparatos 
purificadores de aire con filtro HEPA 
a los edificios municipales con mayor 
afluencia de público. En este sentido, el 
portavoz de la formación naranja, 
Manuel Herrera, ha asegurado que “estos 
instrumentos representan una solución 
óptima para evitar el contagio de la 
Covid-19 en espacios cerrados, pues 
la ventilación natural es insuficiente 
además de un mal gasto en la eficiencia 
energética”. 

Así pues, en opinión de Herrera  “son 
diversos los inmuebles en los que se 
podrían colocar como la biblioteca, los 
centros de formación o la Oficina de 
Atención al Ciudadano, entre otros”. “El 
Presidente Puig ha  anunciado que los 
centros escolares van  a recibir 8.000 
purificadores de aire para tratar de 
reducir la propagación del virus, ahora 
nosotros lo que pedimos es ir un paso 
más allá a nivel local”, ha añadido el 
concejal.
Por ello, el concejal espera “el apoyo 
unánime de los grupos municipales 
pues toda medida para frenar y prevenir 
la pandemia es poca”.

Compromís proposa formar part del Pacte d’Alcaldies i del 
Desenvolupament del PACES (Pla d’Acció d’Energia i Clima Sostenible)

• El Grup Municipal de Compromís, ha registrat una proposta què insta a l’Ajuntament a formar part del Pacte  dels alcaldes  pel Clima i 
Energia. A més d’iniciar la sol·licitud de les ajudes autonòmiques que estan lligades al PACES.

Herrera propone la instalación de purificadores en los edificios 
municipales de Vinaròs

El portavoz de Cs en el Ayuntamiento espera “el apoyo unánime 
para una medida que busca frenar al virus”

www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia
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Pz. Agustín Comes, 5, Bajo · VINARÒS
www.estate -vinaros.com         estate.vinaros@gmail .com

+34 964 82 50 48

Disfruta de tu tiempo y dinero, 
        ¡ confía en nosotras !                    

¡Vendemos tu casa !

Els col·legis i instituts del Baix Maestrat commemoren el Dia Internacional Contra la 
Violència de Gènere, que s’escau el 25 de novembre. Entre altres activitats, han participat 
en la campanya “Deixa la teua empremta”, coordinada des del CEFIRE de Vinaròs, el qual ha 
cedit imatges de treballs fets en diferents centres educatius.

SOCIETAT

El “amimEfuncionismo” 
no funciona

¡Hola! ¿Cómo estáis? Espero 
que bien. 
De todo hay que buscar el 
lado positivo y el coronavirus 
nos ha enseñado alguna cosa. 

Bueno, nos ha enseñado mucho y desenseñado 
también. Madre mía que vuelta de 180º nos ha 
dado a todos. Como hemos podido observar, el 
coronavirus no afecta a todos por igual. Los hay 
asintomáticos y los hay que acaban padeciendo 
covid19. Dentro de estos últimos, la sintomatología 
es de lo más variopinta, unos,  tos y fiebre, otros,  
falta de olfato y gusto... 
A ver si aprendemos de una vez que, aunque 
todos seamos seres humanos, no todo nos afecta 
de la misma manera. Y esta premisa es aplicable 
a cualquier ámbito: trabajo, estrés, ansiedad, un 
WhatsApp, enfermedades, la comida, las dietas... 
Es muy común que cuando una persona está 
contenta con algo sea particularmente insistente 
en que las personas de su entorno hagan lo mismo 
que ella. Cuando ese algo es un restaurante, la 
recomendación es estupenda. Pero el problema 
viene cuando lo que está recomendando es un 
tratamiento o una dieta. Si cuando hablamos de 
un tratamiento, nos referimos a una medicación 
entonces además es peligroso. 
En cuanto a las dietas... María ha acudido a un 
Dietista-Nutricionista (que como hoy estamos 
viendo el lado positivo de las cosas, es una persona 
con titulación) que le ha hecho una dieta y le ha 
ido muy bien. Está tan entusiasmada que se lo 
explica a Laura y además le hace una copia de la 
dieta porque total no pasa nada, así la haces tú 
también y ya verás que bien. 
María tiene 45 años, pesa 70kg, es ama de casa, va 
a caminar todos los días. Laura, tiene 55 años, pesa 
80kg, también es ama de casa pero casi no camina, 
tiene la menopausia y tiene bastante ansiedad por 
la comida. Por mucho que los valores parezcan 
parecidos y por tanto, la dieta les pueda valer a las 
dos, no lo son. 
El Dietista ha estudiado el caso de María en 
particular. Le ha hecho una entrevista exhaustiva 
para conocerla lo máximo posible. Ha calculado sus 
requerimientos nutricionales y su gasto energético. 
Ha tenido en cuenta sus gustos y aversiones. 
Intolerancias o alergias. Si necesita un aporte extra 
de algún nutriente específico. Enfermedades. Y en 
base a todo ello, ha creado una dieta para ella. La 
consulta de media hora en el Dietista, no es media 
hora. Son horas de estudios detrás para tener la 
base suficiente como para crear la dieta perfecta 
para María. Que no lo será para Laura ya que en 
este caso, el Dietista tendrá que indagar sobre la 
ansiedad y tener en cuenta la Menopausia. Aparte 
de todo lo demás.
Por lo que probablemente, durante un pequeño 
periodo de tiempo, sí que pierda algo de peso 
Laura con la dieta de Maria, pero no cumplirá sus 
objetivos ni cuidará los otros aspectos. 
Esta semana ha fue el Día Mundial del Dietista-
Nutricionista, acude a un profesional para que te 
ayude, ya que tú no eres ni María, ni Laura. 

Carla Escuder. Farmacéutica i Dietista-Nutricionista 
(@nutriestudio_dietistas)
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Rubén Miralles és, als seus 28 
anys, propietari d’un restaurant. La 
reinvenció de la cuina tradicional,  
potenciant els nostres productes 
de proximitat és un dels trets 
diferencials de la seva cuina.

Per què vas escollir dedicar-te a la cuina? Ho 
tenies clar des de petit?
Realment, va tindre una part de casualitat. Vaig 
matricular-me al cicle de sala i com que no érem 
prou alumnes ens van matricular automàticament 
al de cuina. De seguida vaig adonar-me que 
m’agradava i va ser així com vaig començar en 
aquest món.

Consideres que als estudis de cuina se’ls dona 
la mateixa importància que a la resta? Per què?
En l’actualitat en qualsevol sector els estudis són 
importantíssims. A l’escola d’hostaleria aprens 
una base molt important en aquest ofici, però on 
realment acabes de formant-te és treballant a una 
cuina. L’experiència és molt important, suposo que 
és així en la majoria de sectors.

Tens el teu propi restaurant, que porta per nom 
el teu mateix. És un camí fàcil arribar a tenir el 
teu propi projecte?
No és un camí fàcil, hi ha molts esforços i sacrificis 
personals. Quan tens un somni has de lluitar per ell 
i arriscar. El més important és tenir les idees clares, 
saber el que vols fer i rodejar-te de gent honesta i 
professional que sume al projecte.

Qui són els teus referents? 
Diria que són Ferran Adrià i el seu equip per 
tot el que van aconseguir amb el Bulli. El que 
ells van fer fa 15 anys  actualment es considera 
avantguarda, és a dir, anaven molt per davant 
de la resta i van replantejar tot el que es feia 
en el moment i van treure nous conceptes que 
perduren avui dia. També Quique Dacosta per 
tot el que representa, per ser l’abanderat de la 
Comunitat Valenciana quant a productes de la 

Rubén Miralles:  

Laia Casanova

“Sense conèixer la cuina tradicional no pots fer una 
bona cuina moderna. Al final, la cuina moderna no 

deixa de ser la cuina tradicional reinterpretada”

Espanya és una gran potencia gastronòmica 
a nivell internacional. Un 15% dels turistes 
internacionals que visiten Espanya ho fan 
motivats per la gastronomia i, a més, un 
15,5% de les despeses dels turistes es destina 
a aquesta. A què creus que es deuen aquests 
percentatges?
Ja fa anys que Espanya és una potència 
gastronòmica amb cuiners i restaurants molt 
rellevants. Disposem de grans cuiners, grans 
productes autòctons i un molt bon clima que 
acompanya. Tot junt es consolida com una gran 
fórmula perquè la gent vingui a visitar-nos.

“El més important és estar, que ja és 
molt. Volem continuar creixent, però 
actualment l’únic objectiu que tenim 
és sobreviure a les circumstàncies 
actuals”

Consideres que els programes culinaris com 
Masterchef i les seves diferents variants han 
promogut un major interès per la cuina?
Sí, estic segur. Tots aquests programes fan possible 
que el consumidor sigui més exigent a l’hora 
de consumir, ja que és coneixedor d’un major 
nombre de productes. També he de dir que, quan 
vaig formar-me a l’escola d’hostaleria de Benicarló 
érem molt pocs alumnes i després, a conseqüència 
de la crisi i aquest tipus de programes, la cuina 
professional ha tingut un “boom”.

I fent projeccions, on t’agradaria estar d’aquí a 5 
anys? Tens algun objectiu en ment?
És una pregunta molt difícil de contestar, ara 
mateix el més important és estar, que ja és molt. 
Objectius en tenim, volem continuar creixent, però 
actualment l’únic objectiu que tenim és sobreviure a 
les circumstàncies actuals. Reivindiquem la falta de 
suport i ajudes dels governs en general a l’hostaleria, 
ja que estan assenyalant-nos com a culpables dels 
contagis. A la nostra comunitat podem continuar 
amb l’activitat, però veïns nostres no i ens sembla 
una injustícia aquesta culpabilització al sector quan 
hem sigut i som un exemple.

terreta i la visibilitat que els hi dóna. 

Creus que és important fer-te el teu propi nom 
dins d’aquest món?
Clar que sí. Al cap i a la fi és com tot, si et fas un 
nom, la gent et coneix a tu, coneix el teu  concepte 
i la teva filosofia. Si el teu nom és una marca forta 
i respectada sempre és positiu de cara al negoci i 
a tu mateix. És important tenir una repercussió o 
imatge positiva de cara al públic.

Quina és la imatge que vols donar a través del 
teu restaurant?
Una cuina sincera i divertida amb el sabor propi 
dels nostres productes de proximitat.

“Els programes com Masterchef fan 
possible que el consumidor sigui més 
exigent a l’hora de consumir, ja que 
és coneixedor d’un major nombre de 
productes”

Tu apostes per la modernitat als teus plats, 
però, creus que l’alta cuina està necessàriament 
vinculada a la cuina més tradicional?
Sense cap dubte, és innegociable. Sense conèixer 
la cuina tradicional no pots fer una bona cuina 
moderna. Al final, la cuina moderna no deixa de ser 
la cuina tradicional reinterpretada, utilitzant noves 
tècniques i conceptes culinaris innovadors, però la 
base és la cuina de tota la vida.

Aquests últims mesos han sigut complicats i, 
com a xef, has hagut de reinventar el teu servei 
fent els menús per emportar. Com has viscut 
aquesta afectació?
Evidentment ha sigut i és encara una situació molt 
complicada. El fet de fer menús per emportar 
ha sigut una eina de supervivència. No crec que 
hàgem de reinventar-mos, ja que el que oferim, és 
una experiència gastronòmica en un lloc concret i 
un servei concret que no podem portar a casa de 
ningú.
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E.Fonollosa
La vinarocense Inés Roig Liverato ha ganado 
el premio al mejor vestuario en la Gala del 
Audiovisual Valencià por la película “Un cercle en 
l’aigua”.

En el momento de recoger el premio, Inés 
destacó que con esta película ha supuesto volver 
a trabajar para el cine, después de diez años 
apartada del séptimo arte. También destacó que 
es una película hecha “con muy poco dinero, con 
mucho amor y con mucha pasión” cien por cien 

hecha con equipo valenciano.

Esta   diseñadora de Vinaròs ha trabajado en 
proyectos cinematográficos en Estados Unidos 
México, así como en proyectos teatrales y 
operísticos tanto en México como en España, 
dentro del diseño y elaboración de los 
vestuarios, como bien relataba en un reportaje 
para VINARÒS.NEWS poco después de haber 
sido la encargada del vestuario de Leonardo di 
Caprio en la película anterior a “Titánic”, de esto 
hace ya 22 años.

La regidoria d’Obres i Serveis ha fet efectiu el canvi de paviment del parc infantil de la plaça Constitució

Treballs de poda d’arbres, esta setmana al carrer dels Socors

La vinarocense Inés Roig gana el premio al mejor 
vestuario en la Gala del Audiovisual Valencià

La presidenta del 
Circulo Mercantil 
y Cultural, Cinta 
Griñó, y el concejal 
de Ciudadanos en 
el Ayuntamiento de 
Vinaròs, Emmanuel 
Herrera, celebraron 
sus 25 años de 
casados
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Dos ex-alumnes del centre CEIP MISERICORDIA han recollit 
els premis de redacció organitzats per la Fundació Sambori. 
Elles són Nayara Serret Santos i Alba Izquierdo Carbó. 
Han estat guardonades amb el premi Sambori de redacció 
comarcal del Maestrat i els Ports i passen a la final del 
premi Sambori.
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I  ARA  TOCA APROPAR-SE A  MART (III)

Francisco Amat, biòleg

Va ser el 1962 quan els americans de la NASA van posar 
en marxa el seu programa MARINER, que es va concretar 
en 10 llançaments, entre 1962 i 1973, dels quals quatre 
(Mariner 1, 3, 4, 8) no varen superar el llançament. Tres 
d’ells, els Mariner 2, 5 i 10 es varen enviar cap a Venus i 
Mercuri, i els Mariner  6, 7 i 9 sí que  aconseguiren els 
objectius planificats per Mart, és a dir, col·locar-se en 
òrbites adequades i proporcionar informacions molt 
similars a les perseguides pels soviètics, bàsicament 
fotografies, dades sobre el camp magnètic, l’atmosfera 
i la presència o impacte de partícules amb càrrega 
elèctrica. L’ impulsor en tots els casos va ser un coet de la 
sèrie ATLAS-CENTAUR. 
La NASA va continuar el programa Mariner amb el 
VIKING. Aquest només va produir dos llançaments o 
missions, Viking 1 i Viking 2, amb sortida els mesos d´ 
agost i setembre de 1975, respectivament. Portaven dos 
mòduls o sondes, un orbital i un d´aterratge o “lander”. 
Aquests lander eren fixos, no teníen possibilitat de 
desplaçar-se, doncs s´hauria d´esperar fins a finals de 
la dècada de 1990 per posar a treballar els “rovers”, 
tot terreny que ja tindrien capacitat de moure´s a 
distàncies considerables.
Passarien encara bastants anys fins que els americans 
hi tornaren. Va ser el 1992 amb la missió MARS 
OBSERVER. Va ser llançada amb un coet Titan 34D 
el 25 de setembre, devia arribar a la orbita marciana 
el 22 d´agost de 1993 (232 dies).  Pretenia col·locar 
un mòdul orbital durant tot un any, però se li va 
perdre el rastre tres dies abans d´arribar a l´òrbita. 
Va ser una missió concebuda amb alta qualitat i 
elevat pressupost, i el fracàs va fer que la NASA es 
replanteges molt mes seriosament els posteriors 
projectes, com foren els MARS Global Surveyor (1996), 
MARS Pathfinder (1996), MARS Climate Orbiter (1998), 
MARS Polar Lander (1999).
El MARS GLOBAL SURVEYOR és llençat el mes de 
novembre de 1996 amb l´objectiu de col.locar-hi 
una sonda orbital. Però es manipula amb molta més 
cura, de tal manera que un cop arribat prop de Mart 
(setembre de 1997 = 309 dies), encara necessitarà 
uns 550 dies per instal.lar-se en la orbita definitiva 
el març de 1999.  La sonda transporta un sofisticat 
equip: càmera d´alta resolució, mesurador de 
radiació infraroja, làser topogràfic, magnetòmetre per 
estudiar el camp magnètic, antena de recolzament 
per posteriors missions. Va ser un dels grans èxits 
de la NASA en aquells moments. La informació 
proporcionada es extraordinària, doncs va estar 
enviant dades fins novembre de 2006, quan les 
plaques solars fallaren i deixaren de proporcionar 
la energia precisa per el seu funcionament. Es pot 
pensar que encara no s´han pogut avaluar les fatals 
conseqüències que comporten les turmentes de sorra 
tan freqüents en la superfície marciana.....
El MARS PATHFINDER és llençat el desembre de 
1996 i amartitza el juliol de 1997 (212 dies !?). Es la 
primera missió americana  que “toca terra” després 
dels Viking de 1975, però ara sense problemes. Se 
li ha millorat moltíssim el sistema de aproximació, 
entrada a l´atmosfera i l´aterratge amb paracaigudes 
que amortirà el impacte. El Pathfinder es el mòdul 
d´aterratge que transporta el ròver mòbil Sojourner, 
que s’encarregarà de fer estudis sobre analítica de 
l´atmosfera, climatologia, geologia i química de roques 
i sol, i dinàmica rotacional i orbital del planeta.  S´havia 
planificat per funcionar entre una setmana i un mes, i 
va treballar durant quasi tres mesos. Finalment va ser 
la bateria la que no va resistir tants cicles de carrega i 
descarrega d´energia procedent de les plaques solars, 
va deixar de funcionar, la temperatura preceptiva 
del equip no es va poder mantenir i fallaren totes les 
seves parts vitals, deixant de comunicar-se l´octubre 
de 1997.
Els MARS CLIMATE ORBITER i MARS POLAR 
LANDER es llencen el desembre de 1998 i el gener 
de 1999, respectivament. Eren orbitadors que devien 
comprovar la suposada presencia i acumulació 
d´aigua i de CO2 en la superfície marciana, i amb això 

aconseguir dades per tindre una aproximació al passat 
i al futur climàtics del planeta. Els dos fallaren, però 
es sorprenent el cas del Climate Orbiter perquè es va 
produir un inexplicable error de navegació per una 
confusió entre les ordres donades des de la base de 
control de la NASA, expressades en unitats del Sistema 
Anglosaxó (milles), quan la nau els interpretava en el 
Sistema Mètric Decimal (km) (!!), per tant, en arribar 
a Mart la nau va passar fregant la minsa atmosfera 
del planeta i es va cremar per la fricció. El Mars Polar 
va deixar de contactar amb la Terra 10 minuts abans 
d´aterrar. S´ha dit que varen fallar els sensors de “tocar 
terra”, en avisar erròniament a la nau abans d´hora, 
es varen parar els motors i es va estavellar contra la 
superfície marciana. Pot ser que en aquella intenció 
de la NASA de desenvolupar sondes “faster, better & 
cheaper” (cada cop més ràpides, millors i més barates) 
es passaren una mica, i les dues missions marcianes de 
finals del segle XX, corresponents al final del programa 
Mars Surveyor´98, foren estrepitosament fracassades.

LA CURSA AL SEGLE XXI. EEUU.
Els americans varen aprendre molt amb els èxits i 
errades del segle anterior. Amb aquests precedents 
posaren en marxa la missió MARS ODYSSEY el 
2001. Era una sonda orbital llançada el mes d´abril 
de 2001, que entraria en la orbita de Mart el octubre 
del mateix any (6 mesos i uns 170/180 dies de viatge). 
Tenia com missió estudiar el clima i fer un mapa de 
tota la superfície de Mart, i servir com enllaç de 
comunicacions entre la Terra i els robots que ja havien 
arribat abans com els Viking (1975) i el Pathfinder 
(1996). 
Va mostrar la existència d’ enormes dipòsits subterranis 
de gel a les regions polars mes enllà de les latituds 60o, 
i la presencia d´antics llacs ara secs però amb àrees 
hidrotermals on es podrien desenvolupar formes de 
vida molt elemental (bacteris, arquibacteris), com els 
citats al parc de Yellowstone (EEUU) o a les xemeneies 
termals submarines de les dorsals oceàniques de la 
Terra. També va proporcionar dades de mesures del 
hidrogen present a les capes superficials del terreny 
fins 1 metre de fondària per valorar la presencia 
d´aigua, i va identificar i valorar la existència 
d´oxigen, ferro, silici, alumini, potassi i tori, 
elements i substancies amb les que es pot calcular 
la historia dels planetes en el temps, comparant-los 
amb els del Sol. Les dades de l´Odyssey van poder 
aventurar la presència d´aigua en l´atmosfera, però 
segons un mètode indirecte basat en la interacció 
d’àtoms de hidrogen sotmesos a l´acció de la 
radiació còsmica. No es va trobar “físicament”.
Curiosament aquest Mars Odyssey ha batut el 
record de permanència en orbita a Mart. Encara hi 
es. Porta mes de 19 anys, i encara s´ha fet servir 
de relé de comunicacions per missions que van ser 
posteriors a principis del segle XXI.
El 2003 els americans envien dues missions:  
SPIRIT i  OPPORTUNITY . Les bones experiències 
obtingudes amb el rover Sojourner de la missió 
Mars Pathfinder (1996-97), malgrat la seva pèrdua 
per la manca d´energia, els varen animar a enviar-

ne dos de cop: SPIRIT i OPPORTUNITY.  Eren dos 
rovers “bessons”, portadors dels mateixos equips 
de recerca, i de l´aspecte d´un carretó mòbil de 
golf. Varen ser enlairats amb un mes de diferencia 
i enviats a dos llocs diferents. Varen ser dissenyats 
per assolir objectius molt importants, però humils, 
curts, en quant a durada (90-100 sols o dies 
marcians, 3% mes llargs que els dies terrestres) 
i recorregut (menys de 1,6 km), però els varen 
superar amb escreix. Varen passar i superar proves 
de tota mena, impensades fins aleshores.
SPIRIT es va llençar el juny de 2003, i arribà al 
crater marcià Gusev el 4 de gener de 2004  (208 dies 
de viatge). El seu objectiu era averiguar si aquest 
crater podia haver sigut el lloc on desembocaren 
diferents rius, tal com havien  suggerit les fotos 
preses per mòduls orbitals anteriors. Va funcionar 
durant 6 anys i recórrer mes de 7,7 km. Va 
descobrir la presencia del mineral  “goethita” (oxi 
hidròxid de ferro:  Fe 3+O (OH), a demés de sílice, 
fosfats, carbonats, tots minerals que precisen la 
participació de l´aigua liquida per la seva formació.
OPPORTUNITY va sortir el juliol de 2003 i arribà el 
25 de gener de 2004 (202 dies)  al Meridiani Planum, 
lloc ample i pla, còmode per als moviments del 
rover, que devia dedicar-se específicament a la 
busqueda del mineral hematita gris, un òxid de 
ferro (Fe2O3). Aquest mineral va ser identificat 
amb les dades espectrogràfiques obtingudes per 
les sondes orbitals  Mars Global Surveyor (1996-
97) i  Mars Odyssey (2001) en diferents llocs de 
la superfície marciana.  Hematita o hematites 
(= semblant al color de la sang) es una “mena” 
de ferro habitual a la Terra en llocs amb aigua, 
doncs te un origen hidrotermal, com mineral 
accessori de roques ígnies. En aquesta ocasió 
Opportunity en va trobar abastament en forma 
de petites esfèrules que, analíticament, es creu 
poden formar-se a partir de solucions aquoses 
de l’òxid de ferro. També va detectar la presencia 
de Clor, Brom i Sofre, i roques sulfatades que 
forçosament requereixen la participació d´aigua 
liquida, com el guix.  Va confirmar la presencia 
d´argiles  -esmectita- que no mes es formen en 
ambient aquós en pH neutre, i que podrien haver 
sigut favorables a la vida microbiana tal com la 
coneixem a la Terra.
Opportunity s´ha considerat un “Monument per 
la ciència”. Va deixar de donar “senyals de vida” el 
juny de 2018, va rondar durant durar 14 anys per 
Mart, i va recórrer uns 45 km. Els resultats produïts 
per aquest rover es consideren immensos, i basics 
per el que vindria mes tard.  Les col·leccions de 
fotografies enviades son monumentals, des de 
permetre obtenir notables resultats científics 
fins permetre veure varis eclipses dels satèl·lits 
marcians Fobos i Deimos, i mostrar com el trenc 
d´alba i el capvespre marcians són de color blau. 
La NASA no tornarà a enviar una missió marciana 
fins 2005 amb el MARS RECONNAISSANCE ORBITER.  
Fins el capítol proper.

Fotos: Pathfinder, Opportunity

LA CURSA AL SEGLE XX.  EEUU
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

CULTURASOCIETAT

“LAS FLORES DE LA GUERRA” de Geling Yan
Es una novela breve que cuenta una sobrecogedora 
historia de miedo y violencia, pero también 
de amor, pasiones ingobernables, amistad y 
compasión, centrando toda la acción en un único 
escenario durante la mayor parte de su desarrollo, 
la parroquia de Santa Magdalena. En este lugar 
deberán convivir sus  personajes que, a pesar de 
sus diferencias, se necesitan entre ellos, aunque no 
quieran reconocerlo.
1937, Nanjing: el ejército japonés ha entrado en la 
capital china a sangre y fuego. La guerra ha atrapado 
a Shujuan junto con otras doce estudiantes en el 
desván de la parroquia Santa Marta Magdalena, 
al cuidado del padre Engelmann. Aunque hay 
algo que sacude su mundo con más fuerza que el 
sonido de los disparos.
Cuando la misteriosa y seductora Zhao Yumo 
llega al frente de un grupo de prostitutas en busca 
de refugio, las niñas y los clérigos tienen que 
enfrentarse a sus propias encrucijadas:  ¿dónde 
está la justicia?, ¿qué los distingue de esas 
mujeres?, ¿cómo defenderse de la crueldad?. 
El dilema moral está servido: ¿A quién proteger? 
Hacer coincidir en la iglesia a niñas, prostitutas 
y posteriormente soldados, propicia a la autora 
una aproximación al drama bélico desde una 
perspectiva novedosa. La convivencia de sus 
protagonistas  aparece como un difícil reto y en 
tanto el ser humano desnuda sus prejuicios (¿A 
quién ha de priorizarse a la hora de alimentarse , en 
el momento de protegerse…? )  

Reseña histórica: A lo largo de seis semanas (De 
diciembre 1937 a enero 1938), Nanjing, antigua 
capital de la República China, se convirtió en 
escenario de una de las peores masacres contra 
la población civil de ese país. Durante la Segunda 
Guerra Chino-Japonesa, Nanjing fue ocupada 
por el ejército japonés, que cometió numerosas 
atrocidades, como violaciones masivas, incendios, 

saqueos o numerosas 
ejecuciones indiscriminadas 
de civiles y prisioneros 
militares. Mientras ocurría 
este oscuro episodio, las 
miradas estaban puestas 
sobre Europa a consecuencia 
del avance de las tropas 
hitlerianas.
La autora:
Geling Yan nació en 
Shanghái en 1958 en el seno 
de una familia de artistas y a 
los trece años entró a formar 
parte de la Joven Guardia 
Roja de Mao. Escribió sus 
primeras novelas en China, 
y abandonó su país natal 
después de los sucesos de 
Tiananmen para instalarse 
primero en Taiwán y 
posteriormente en San 
Francisco. Ha publicado más 
de veinte títulos, entre los 
que destacan The Banquet 
Bug y The Lost Daughter 
of Happiness. Su obra, 
traducida a catorce idiomas, 
ha recibido varios premios 
literarios y ha sido llevada al cine con gran éxito. 
Actualmente Geling Yan vive en Berlín y trabaja 
en el guión cinematográfico de La novena viuda, 
Premio a la Mejor Novela en lengua china de 2016.

TERTÚLIA LITERÀRIA ÀGORA.
PROPERA CITA
     “LAS OLAS”  de Virginia Wolf   
Divendres  18 de desembre, 17.30h   (Lloc pendent 
de normes anti COVID)  
Si vols participar envía un email a  albanta1958@
yahoo.es

Ressenya literària. Tertúlia Literària Àgora
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X.Flores
Els  vinarossencs van celebrar dimecres 25 de novembre 
Santa Caterina, festivitat molt arrelada a la ciutat, 
especialment entre els xiquets i xiquetes en edat escolar. 
Aquest any, degut a la situació derivada de la pandèmia, 
l’Ajuntament va prendre la decisió de suspendre com a 
mesura preventiva actes ja tan arrelats com el concurs 
de menjar  pastissets, els jocs infantils, el cinema o el 
teatre. Sí que es va mantenir en canvi la celebració del 
concurs de lloes -però no de manera presencial- que 
arribava a la 22ena edició, una tradició recuperada fa 
més de dues dècades gràcies l’Associació de Pastissers. 
Cada centre educatiu va tenir dos guanyadors, un en 
la categor-ia d’Infantil i l’altre en la de Primària. Els 
xiquets i xiquetes que van crear les millors lloes van 
rebre com a obsequi una targeta amb el seu nom 
perquè la puguin canviar per un  pastisset  de Santa 
Caterina en una de les pastisseries de la localitat. 
Moltes coses no es van poder fer com altres anys 
per aquesta festivitat en els centres educatius, com 
la festa de portes obertes amb els familiars, però la 
situació derivada del Covid-19 no va treure la il·lusió 
de poder impregnar de l’esperit d’aquesta festa 
als alumnes, sempre tenint en compte les mesures 
sanitàries. Així, en els col·legis els jocs es van fer amb el 
grup de convivència estable i respectant les distàncies de 
seguretat, però va ser un dia diferent, en el qual els alumnes 
van sortir de la rutina de l’aula i el van passar molt bé. 

Festa centenària
La festa de Santa Catalina és típica entre les escolars de 
Vinaròs des de fa més d’un centenar d’anys. A principis del 
segle passat la festa durava gairebé una setmana i la tradició 
d’estrenar vestit i sabates o anar al Servol a menjar-se la “prima”, 
substituïda després per el “pastísset”  de merenga, es va 
mantindre fins a finals dels anys 1970. Però la tradició va anar 
perdent-se, fins que el gremi de pastissers, en col·laboració 
amb l’Ajuntament, que també va potenciar diversos actes 
com cinema o teatre, va decidir recuperar-la fa ja 22 anys amb 
la celebració d’un concurs de lloes i altres actes com el concurs 
de menjar pastissets. L’any 2018 els pastissers van presentar un 
llibre -publicat per la Editorial Antinea- recopilant els 20 anys 
de les millors lloes escrites pels alumnes dels centres educatius. 
Vinaròs ha dedicat fins i tot un parc -el Parc dels Catalinetes- amb 
un petit monument on hi ha caixes de sabates que simbolitzen 
la històrica commemoració d’aquesta festivitat.
Una tradició que ha inspirat un premi Max
La festa de Santa Caterina ha inspirat l’obra “Sabates noves”, 
creada per l’actor  vinarocense  Tian  Gombau  i la seva 
companyia teatral El Teatre de l’Home Dibuixat, que va obtenir 
un premi en la XXIII edició 2020 dels Premis Max de les Arts 
Escèniques al millor espectacle per al públic infantil, juvenil o 
familiar. L’espectacle gira entorn a un nen que estrena sabates i 
es va al riu a berenar. Pel camí, descobreix el món que l’envolta: 
carrers, cases, paisatges, persones i animals. Les seves sabates 
van acumulant experiències i ell, a poc a poc, creix.

Vinaròs celebra Santa Caterina
CULTURA
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CULTURA

Alfredo Gómez
El pasado miércoles día 25 celebramos los vinarocenses Santa 
Catalina, una festividad arraigada en Vinaròs entre las niñas en 
edad escolar y que, junto a San Nicolás, configuran dos de las 
fiestas infantiles más tradicionales de Vinaròs.
Santa Catalina mártir, cuya existencia es dudosa, rememora la 
figura de aquella virgen y mártir de Alejandría de Egipto que fue 
torturada mediante una rueda con cuchillos. Según la tradición, 
en pública discusión rebatió a unos reputados filósofos, por 
lo que es patrona de la filosofía y de sus estudiantes. Murió 
decapitada por orden del emperador Magencio en el año 307. 
Es patrona, además, de las casaderas, de los oficios que usan 
ruedas y de las estudiantes adolescentes.
En la iconografía aparece representada con una serie de 
atributos; una rueda rota con púas aceradas junto a ella, así 
como una espada en la mano, instrumentos de su martirio. A sus 
pies aparece la cabeza de Magencio, vencido por la sabiduría de 
la santa. También se suele representar con un libro en las manos, 
también símbolo de la sabiduría. 
La fiesta de Santa Catalina es típica entre las escolares de Vinaròs 
desde hace más de un centenar de años. A principios del siglo 
pasado la fiesta duraba casi una semana y la tradición de estrenar 
vestido y zapatos, ir en confesión, o ir al Servol a comerse la 
“prima”, substituida después por el “pastís” de merengue, se fue 
manteniendo hasta final de los años 1970, tradición recuperada 
y en la cual colaboran los pasteleros locales. 
Numerosas son las canciones, versos y romances locales en 
torno a la Santa. Quizás uno de los más cantados por las niñas 
eran aquellas que decían: 
Ja ve Santa Caterina, i les primes no están fetes, 
guardeu-les pa un altre dia que estarán mes calentetes.
Santa Catalina, la rosa divina, 
anirem al riu a menjar-mos la prima. 
A llandá, a llandá, para taula i a dinar.
En torno a la fiesta también se cantaban o entonaban otros 
versos por las niñas de las escuelas. Quedan en el recuerdo 
algunos como este:
Viva Sant Nicolau, viva Santa Catalina, 
viva ma padrina, que m’ha fet la prima. 
Viva la tomata, viva el pimentó, 
viva les xiquetes de la Consolació. 
Los chicos o “nicolauets” se burlaban en tono jocoso de ellas, 
cosa lógica entre los chavales de la época, puesto que si los 
niños iban en desbandada por el pueblo con el cachirulo, las 
niñas iban ordenadas y en fila con la maestra. Y se lanzaban 
los típicos picadillos al verlas pasar: “Les catalinetes quan van a 
pendre el sol, en compte de sombrero en porten un perol”, a lo que 
respondían “Padre nuestro que estás en los cielos, los nicolauets 
tenen cara d’aguelo” o “los nicolauets quan ixen de la escola van a 
casa seua i llepen la casola”. Incluso había “piques” entre escuelas, 
siendo una de las costumbres de estas fiestas escolares: “A totes 
les costures ne minjen al corral, a costura de les monjes a la sala 
principal”. 
Son aquellas historias de nuestra juventud, que quedan en la 
memoria colectiva de nuestra infancia, de la cultura popular que 
nos hace pueblo, que recordamos con cariño y que esperemos 
nunca se lleguen a olvidar.

25 de Noviembre: Santa Catalina
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OPINIÓ 

Tresor vinarossenc

Per S. Fabregat

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

Si vamos unidos, 
avanzaremos
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

¡¡Basta!!
 PerJavier Buj López   Ejecutiva Pspv-Vinaròs

Me siento delante del ordenador, 
conecto los auriculares con 
mi música de las ocasiones 
especiales esperando encontrar 
la inspiración necesaria para 

poder tratar un tema tan complejo y duro como es el de 
la Violencia de Género.
El próximo 25 de noviembre se rinde homenaje a esas 
mujeres que en su día dijeron  ¡¡basta!!, y a tantas otras 
que por múltiples motivos, no tuvieron esa oportunidad 
de ser protegidas de sus agresores.
Una gran responsabilidad hacia una audiencia que, 
sin saber cuantificar, pienso que debe saber cómo me 
siento y cuál es mi pensamiento sincero sobre este 
tema que considero tan relevante. Había pensado 
en empezar este artículo hablando de cifras, sí, de 
esas cifras que todos hemos visto en los telediarios, 
escuchado en algún boletín informativo, o leído por 
prensa escrita u online en el apartado de sucesos.
Pero, honestamente, pienso que haría un flaco 
favor a esas 1.074 víctimas mortales que han sido 
contabilizadas desde el 1 de enero del año 2003 hasta 
el día de hoy, o como que superan a las más de 850 
víctimas de la banda terrorista ETA.
Creo que hablarles desde el corazón y mi más profunda 
admiración, es la mejor manera que he encontrado para 
rendir mi humilde homenaje a esas mujeres  valientes 
que un día dijeron ¡¡basta!!.
!!Basta!! de ser insultadas, !!basta!! de ser vejadas, 
ridiculizadas, menospreciadas, amenazadas, 
chantajeadas, golpeadas hasta la extenuación,…
!!basta!!, en definitiva, de ser maltratadas por el simple 
hecho de ser mujer.
Porque sí, tenemos una ley que, con sus defectos, que 
los tiene, vela tanto por su integridad física y moral, 
como por la de sus hijos y familia, poniendo a su 
alcance un complejo engranaje preventivo, reactivo y 
asistencial.
Dicha Ley Contra la Violencia de Género, tiene su 
origen allá por el año 2004 de la mano de un gobierno 
socialista y apoyada por gran parte de los partidos 
políticos representados en las Cortes Generales y que 
vieron en ella una necesidad social para luchar contra 
esta lacra incrustada en nuestra sociedad, que arrasa 
hogares allá por donde pasa, dejando hijos huérfanos 
de madre, padres sin hijas o abuelos sin nietas, entre 
otros ejemplos.
Porque la violencia contra la mujer no se puede “meter 
en el mismo saco” con otros tipos de violencia. Sus 
particularidades y sus devastadoras consecuencias la 
hacen única muy a pesar nuestro.
Y no creo inteligente ni moralmente aceptable hacer 
demagogia y populismo con un tema tan grave y que 
nos hace ver que tenemos que seguir unidos para ganar 
esta batalla. Porque sí, necesitamos estar unidos como 
sociedad, ejerciendo y exigiendo la tolerancia 0 delante 
de actitudes machistas y degradantes contra ellas.  
Esto no va de partidos ni de ideologías políticas, esto va 
de responsabilidad y compromiso social.
Porque a veces, da la sensación de que no enfocamos 
nuestros esfuerzos sobre el diagnóstico de manera 
acertada. Y, mientras tanto, siguen sucediéndose los 
casos de violencia machista cayendo en el peligro de 
“normalizar” lo que es inaceptable.
Tal vez mis palabras puedan parecer algo alarmantes 
de cara al público en general, pero cuando has visto los 
efectos más devastadores del maltrato machista, siento 
decir que no puedo verlo desde otro enfoque que no 
sea el expuesto.
Para finalizar este artículo, quiero reiterar mi total 
respeto y admiración a esas mujeres resilientes, que han 
sacado fuerzas de donde no las había, para sobrevivir 
y dar un rumbo distinto a sus vidas. Y a las que no fue 
posible llegar a tiempo, mi más sincero recuerdo y 
confianza de que sus pérdidas no hayan sido en vano.

En momentos de crisis 
es más necesario que 
nunca que la sociedad 
se una en unos objetivos 

comunes y compartidos que ayuden a salir del 
bache cuanto antes. Para ello hace falta que el 
gobierno sea, por encima de todo, un gobierno 
de todos. Lamentablemente el gobierno de 
Pedro Sánchez y Pablo Iglesias está utilizando 
la pandemia para dividir a la sociedad y cavar 
trincheras.
Durante la pandemia el PSOE y Podemos 
prefieren pactar con Bildu antes que con 
el Partido Popular. Prefieren acordar el 
presupuesto de España con los herederos 
de ETA, los mismos que llevan décadas sin 
condenar los más de 800 asesinatos de los 
terroristas comunistas, antes que con el PP que 
en sus años de gobierno ha creado 7 millones 
de empleos y evitado dos quiebras económicas 
provocadas por negligentes gobiernos de 
izquierda.
También durante la pandemia el PSOE y 
Podemos han herido de muerte a la educación 
especial y concertada por puro sectarismo 
ideológico y sin escuchar a los profesionales 
y familias. La izquierda quiere una sociedad 
inculta, apesebrada y aborregada para así ir 
colando su ideología en todos los ámbitos de la 
sociedad y laminar el pluralismo democrático.
En la Comunitat Valenciana tampoco el Botànic 
ha dado muestras de unir a la sociedad. La 
lucha abierta en las últimas semanas entre el 
PSPV-PSOE y Compromís está paralizando a la 
Generalitat Valenciana, que ve como su deuda 
ha crecido en los últimos cinco años en más 
de 10.000 millones de euros, una deuda que 
acabarán pagando nuestros nietos.
Y finalmente, en Vinaròs, tampoco el gobierno 
de PSPV-PSOE y Totes i tots ha mostrado 
voluntad alguna de unir a nadie. El Partido 
Popular presentó hace seis meses una propuesta 
para que la economía local no saliera herida de 
muerte de la pandemia pero Alsina y Fibla han 
preferido ignorar las propuestas y mantener 
la subida de impuestos que aprobaron ellos 
y a la que se ha sumado la subida del 13% en 
la tasa de residuos impuesta por los alcaldes 
socialistas de la comarca. 
El PP tiene su mano tendida permanentemente 
a la sociedad, y seguimos tendiendo la mano al 
gobierno local para afrontar juntos el futuro. Si 
quieren estrellarse no podremos evitarlo pero 
nunca podrán decir que no se lo advertimos.

Quan et diuen que en Vinaròs 
pot haver-hi un patrimoni 
pictòric de primera magnitud 
se t’obren els ulls de forma 
espasmòdica. I si per més 

indicacions i comparacions t’afegeixen que 
pot ser el museu a l’aire lliure més important 
del territori espanyol després de Toledo, els 
ulls ja no s’aguanten a les òrbites.
Qui ho hauria de dir. Resulta que uns 
treballadors florentins que van participar 
en l’ornamentació de l’Escorial, una vegada 
acabada l’obra van fer cap a Vinaròs i, per 
arreplegar diners i seguir en el seu viatge 
cap a les seues terres, es van dedicar a pintar 
façanes de cases d’aquell poble que ara és el 
nostre. Aquestes pintures estan amagades 
sota capes de calç i mai ningú, que se sàpiga, 
ho havia observat i ara, a poc a poc s’estan 
o millor dit s’aniran veient. Les exploracions 
que s’han fet donen moltes esperances de 
com poden ser.
Sí, efectivament es tracta de les pintures 
d’arquitectura fingida que a poc a poc 
podran ser visualitzades en el nostre poble. 
Mostra de les mateixes són les de la façana 
de l’església parroquial i les que també es 
poden vore en el carrer Santa Rita al voltant 
de l’entrada de la capella Santa Victòria.  
Tenim davant nostre la possibilitat de donar 
visibilitat a aquest tresor pictòric i donar-li el 
valor que li correspon. Són més de 50 façanes 
que ha assenyalat el tècnic on es preveu que 
puguen aparéixer. Cert que potser s’hauran 
de destinar molts de recursos econòmics 
i que caldrà fer moltes gestions en les 
diferents institucions per a que ens ajuden, 
però vet aquí que aquí tenim un projecte que 
pot donar a Vinaròs un valor cultural i artístic 
de primer nivell.
A aquest Ajuntament en ple, però de forma 
més específica a la nostra regidora Anna 
Fibla que gestiona les àrees de Patrimoni i 
Cultura, els toca fer les gestions esmentades 
i gestionar aquest tresor amagat i fer que 
es conega per tot arreu a la fi d’aconseguir 
els recursos suficients per a donar viabilitat 
a totes les possibilitats que se’ns obren al 
davant. 
Gestió que creiem prioritària i que per 
començar es farà en els dies vinents 
aprofitant la visita que tenim programada a 
la Generalitat per parlar amb el vicepresident 
Rubén Martínez Dalmau, que a més a més 
de politòleg és historiador de l’art. No 
dubtem que el vicepresident sabrà apreciar 
la troballa que ens referim i ens donarà el 
suport oportú per a desenvolupar la gestió 
d’aquest important patrimoni. 
El patrimoni cultural que ens ha esdevingut 
ha de ser sense dubtes un punt de partida 
per promocionar la ciutat en àmbits que 
fins ara no podíem incidir. Considerem que 
cal aprofitar l’avinentesa i cal que TOTHOM 
aporte els màxims esforços per portar-ho 
endavant i, com sempre, ens oferim a tractar 
en tots aquells que estiguen interessats en 
el mateix. Cal sumar esforços i més si és en 
benefici de Vinaròs.
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OPINIÓ 

Manuel Villalta-Esquerra UnidaLEER Y OPINAR

En Izquierda Unida de Vinaròs siempre hemos 
manifestado que es bueno leer los artículos de 
opinión
de la prensa local. Medio por el cual nos podemos 
enterar de lo que opinan los partidos políticos 
locales, y después poder opinar.
El Partido Socialista hace unos días nos 
informa sobre las inversiones previstas en el 
borrador de los presupuestos del Estado que 
afectan directamente a Vinaròs. También de 
las inversiones previstas por el gobierno de la 
Generalitat Valenciana, que la lista es aún más 
importante. También se suman
las inversiones de la continuación del programa 
Edificant. También se contemplan diferentes 
partidas de ámbito social de sostenibilidad y 
nuevas energías.
Bueno, pues en Izquierda Unida manifestamos 
que nos parecen muy bien todas las inversiones 
que puedan llegar a Vinaròs tanto estatales 
como autonómicas. Como la continuación de 
otros planes. Pero le recordamos al Partido 
Socialista que se está hablando de un borrador 
y de previsiones y que pudiera ser que luego 
pase como en el cuento de la lechera que este 
Ayuntamiento bien conoce de no hace mucho 
tiempo. Y claro, después vendrán lamentaciones 
y críticas.
Lo que sí es seguro es que en el 2021 aun 
seguiremos con el COVID-19 y que hay que tomar 
todas las medidas posibles para combatirlo lo 
antes y mejor posible.
El Partido Popular se sigue aprovechando al 
máximo para recordarnos sus nostalgias.
En Izquierda Unida de Vinaròs le recordamos al 
PP que no es menester  que nos siga recordando 
la inauguración de la variante de la 340 entre 
Vinaròs y Peñíscola de hace 5 años. En su 

momento Izquierda Unida ya se pronunció 
sobre la eficacia y el buen servicio de la misma. 
No es menester que se siga ordeñando la cabra 
durante 5 años más, que ahora hay otros temas 
de máxima necesidad que necesitan de la 
colaboración de todos. Entendiendo también 
que los ministerios correspondientes de cada 
competencia en cada momento sean de 
izquierdas o de derechas están para algo.
Nos sigue recordando el Partido Popular la obra 
que se iniciará próximamente, como la mejora 
de la 238, conocida como carretera de Ulldecona 
y que será posible gracias a que en el año 2018 
el Partido Popular aprobó su inversión en los 
presupuestos Generales.
En Izquierda Unida también le recordamos al PP 
que es cierto que dicha inversión fue aprobada 
en el 2018 por el Partido popular, con su inclusión 
en los presupuestos Generales, pero que se 
llevará a efecto en el 2021, tres años después, 
con un gobierno de izquierdas. Y que, se quiera 
o no, si dicha obra se lleva a término es porque el 
actual gobierno de la nación así lo ha decidido, 
esté su inversión recabada en los presupuestos 
Generales o no.
De Ciudadanos no podemos opinar gran cosa, ya 
que estamos comprobando que no expone sus 
opiniones en la prensa local. En Izquierda Unida 
opinamos que será porque no tienen nada que 
opinar o porque no se permite la foto personal 
de los representantes municipales.
Pero bueno, sea como sea, el gobierno municipal 
tiene que reivindicar tanto al gobierno central 
como al autonómico sea del signo político que 
sea todas las inversiones necesarias para el 
pueblo de Vinaròs.
Mientras tanto, en Izquierda Unida no dejaremos 
de “leer y opinar.”

+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

Al Molí de l’Oli de Cervera podràs 
visualitzar, en un espai històric, com 
es produïa l’oli d’oliva a principis 
del segle XVII. També podràs 
degustar els olis monovarietals 
tí pics del Maestrat i conéixer el 
patrimoni històric, paisatgísti c i 
gastronòmic de Cervera.

Ara, més que mai, aprofi ta per a conéixer el teu entorn.

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 15:30 a 17:00h
Diumenges i Fes� us: 10:00 a 14:00 h

Imprescindible demanar cita prèvia

Turisme segur, responsable i de proximitat,
amb totes les mesures de seguretat
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OPINIÓ PESCA

Andrés Albiol Escrita de cua espinosa 

Deu el seu nom per tindre sobre el dors i la 
part superior de la cua una forta filera de 
grans agullons o espines. En castellà li diuen 
raya de cola espinosa, en anglés spinetail ray, 
en alemany Grönlandrochen i en francés raie 
à queue épineuse. De nom científic Batyraja 
spinicauda. És un peix cartilaginós, al no 
tindre ossificat el seu esquelet. Pertanyent 
a la família dels ráyids té el cos en forma de 
rombe, aplanat a l’estar les aletes pectorals 
soldades al llarg del seu deprimit cap i tronc 
a mode discoïdal. Marges frontals del disc 
un poc ondulats. Cua curta, prima com 
un apèndix i sense funció propulsora. Ulls 
superiors. El morro i rostre són aguts i tenen 
un òrgan electrorreceptor per a detectar 
preses, en especial quan furguen en el fang. 
Obertures nasals comunicades amb la boca 
per mitjà d’un solc en la pell. Dos aletes 
dorsals desplaçades quasi al final de la cua. 
Boca arquejada en la cara inferior amb 
30-40 dents granulars agudes, i soldades 
en moltes sèries transversals formant un 
mosaic. Té 5 clavills branquials per costat en 
posició ventral. Ventre llis amb una banda 
pels laterals de la cua. Aletes pelvianes en el 
mascle en forma de lòbuls com dos òrgans 
copuladors prop de l’anus. Sense aletes 
anals. No té bufeta natatòria. En el disc 
només els mascles adults tenen les vores 
alars espinoses. Pell mucilaginosa, un poc 
aspra amb petits denticles cutanis dirigits 
cap arrere. Talla 1,7 m. Color terrós pàl·lid o 
gris blavós amb el bord de les ales més clar. 
Ventre blanc amb taques grises. Cua amb dos 
bandes grogues per baix i cap arrere. Elabora 
mucositat per mitjà d’unes glàndules que 
repartix per canals a uns porus ventrals. Este 
exemplar del grup dels Batoïdeus és ovípar. 
Es reproduïx a l’estiu. Després de l’acoble 
amb fecundació interna amb un dels seus dos 
penis, les femelles depositen ous embolicats 
en una càpsula coriàcia, peluda, rectangular i, 
que dels seus quatre cantons ixen uns ganxos 
per a subjectar-se al substrat. Els embrions 
tarden 12 mesos a eixir. Bentònic. Viu de 100 
a 1.500 m de profunditat sobre l’arena en 
zones fredes. Activa de nit. Sol estar immòbil 
soterrada, per a absorbir aigua amb què 
respirar pels espirácles posteoculars que té 
en posició dorsal, i tirant-la per els clavills 
branquials. Així espera el pas d’una víctima, 
per a abalançar-se corporalment sobre 
ella i subjectant-la contra l’arena la tritura 
amb la seua dentició. Té enemics com a 
taurons o escrites majors. Es desplaça amb 
moviments ondulatoris de les seues ales. 
La capturen amb arts d’arrossegament, 
tremall i palangre. Ste peix blanc, el 
pescador el desviscera prompte i renta les 
seues carns per a llevar-li el posible sabor 
amoniacal. En cas contrari abans de guisar-
la cal escaldar-la i desapareix aquesta olor. 
Es consumix fregida, en suquet o en all i 
pebre.

Siguió la calmada mar otoñal
Tres semanas consecutivas con unas aguas tranquilas. Se faenó cómodo en todas las modalidades 
(excepto la llum). Las extracciones fueron normales. Y las cotizaciones con diversos altibajos.
La pesca de arrastre, los ocho bous han subastado a diario langostino, gamba, calamar, choquito, 
pescadilla, pez de S. Pedro, salmonete, gallo, rape, peluda, caracol, móllera, galera, caballa, araña, 
jurel, cintas, pulpo blanco, cangrejo, canana y morralla. 
El cerco, nuestras tres traíñas operan por Castellón y Altea tras el peix blau. Según decían coparon 
poca sardina y boquerón.
Las barquitas artesanales, cuatro trasmalleras atraparon sepia y mabre. Dos pillaron pagel, corva y 
jurela. Tres fueron al lenguado, rombo y raya. Y dos langosta, bogavante, cabracho, chopa, miracielo, 
corva y brótola. 
El palangrillo costero, dos barcas (1 de Peñiscola) pescaron con este arte de anzuelos lubina, dorada, 
pargo, dontón, sargo y congrio.
Y la recolecta de pulpo roquero con cadufo, tres barcos (1 de Benicarló) llevaron ejemplares de 2 a 
3 kg.

Pesqueras antiguas; El palangrillo costero
Se trata de un arte o aparejo de pesca formado por un cordel largo o línea madre, de donde se van 
atando escalonadamente a cierta distancia sedales o brazoladas de anzuelos con carnada. En los 
extremos del cordel se atan pedrales o anclas para fijarlo recto sobre el lecho marino. De cada pedral 
sale un cabo o sirga que sube hacia la superficie a una baliza abanderada, para saber dónde está cada 
extremo del pequeño palangre. Para pescar con él, lo ceban y hacen la maniobra de largado o calado en 
el mar, normalmente 
lo realizan en paralelo 
a la costa, etc., de cara 
siempre al atardecer, 
para recogerlo o 
chorrarlo al amanecer. 
Las capturas son 
a base de lubina, 
dorada, sargo, etc. o 
sea, especies de litoral 
que merodean sobre 
el fondo próximo a la 
costa. Terminada la 
tarea, luego se prepara 
para otra jornada, 
para lo cual se enrolla 
adecuadamente todo 
el calamento (línea 
madre y sedales) en 
un cesto o cove, con 
cada anzuelo sujeto o 
colgando en el borde 
del mimbre.
Se sigue utilizando 
por embarcaciones de 
artes menores. 

Preparación de emperadores en 
subasta por marrajeros
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ESPORTS

Aleví
C.B GIL COMES VINARÒS 66 / TAU 

CASTELLÓ B 54
Comença la temporada amb el triomf 
de l’equip Aleví, un equip molt jove però 
prometedor. Van començar amb falta de 
ritme normal després de tant de temps 
sense jugar, partit que van dominar els 
primers 4 habitacions gràcies al gran 
encert en atac però, faltant més circulació 
de pilota i sobretot defensar. Guanyant de 
5 al cinqué quart el Tau va remuntar i va 
arribar a posar-se 7 punts a dalt, però un 
gran quart dels nostres sobretot a nivell 
defensiu i corrent els contraatacs, donava 
una gran victòria per a així començar la 
lliga  amb motivació i continuar treballant 
per a fer les coses bé en els entrenaments.

Infantil
TAU CASTELLÓ C 31/ C.B GIL COMES 

VINARÒS  72
Primer partit de l’equip infantil que 
s’estrena amb victòria, molt merescuda 
ja que comptava amb moltes baixes que 
va haver de reforçar l’equip amb 4 alevins. 
Partit dominat fins al final en el qual al 
principi faltava circulació de pilota i per 
distraccions defensives no pdoíem marxar 
en el marcador, però després dels primers 
4 quarts, l’equip va començar a centrar-se 
prenent cada vegada millors decisions i 
sobretot defensant molt bé aconseguint 
deixar al TAU en menys de 10 punts a la 
segona part. Gran feina tant dels infantils 
com dels alevins, que van ajudar a l’equip 
aconseguint la victòria tan àmplia com 
mereixia per la bona faena dels xics.

Cadet masculí 
C.B BENICARLÓ 34 / C.B GIL COMES 

VINARÒS 74
Primer duel comarcal d’aquesta 
atípica temporada i triomf ampli 
del Vinaròs de principi a fi. 
Amb una defensa molt agressiva els visitants 
van aconseguir robar moltes pilotes i 
canastes fàcils després d’aquests robatoris. 
Bon partit en el que  tots els jugadors del 
Vinaròs van aportar.

Júnior masculí 
TAU CASTELLÓ 76 / C.B GIL COMES 

VINARÒS 80
Primer partit de l’equip júnior i 
triomf molt ajustat i patit. L’equip 
es va presentar amb molts cadets 
per les baixes de diversos jugadors. 
Va començar bé el Tau dominant, amb 
bon ritme el que va fer anar tenint 
avantatges de 10 o mes punts. Al 
Vinaròs se li notava que era el seu primer 
partit i no trobava el seu ritme de joc. 
També les lesions van passar factura al 
Vinarós ja que dos dels seus jugadors 
van haver d’eixir de la pista per lesions. 
El Tau dominava el partit fins a finals del 3 
quart que el Vinaròs es va posar en zona i 
ací els locals ja no van poder anotar amb 
facilitat, la qual cosa aprofite l’equip visitant 
per a reduir diferències en el marcador 
L’últim quart molt igualat fins al final 
i l’encert en els tirs lliures va fer que 
el Vinarós sumara la victòria. Esment 
especial per als jugadors cadets que van 
ajudar molt per aconseguir la victòria.

C.B GIL COMES VINARÒS
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HANDBOL
CADET FEMENÍ: 

HANDBOL ONDA AZUL - ARTCLÍNIC CBM VINARÒS

CBM Vinaròs: Porteres: Aitana S., Laia E. Jugadores: 
Saray F., María Millán, Oda F., Ainoa O., Sulayma, 
Claudia F., Sofía F., Abril S., Joana M., Minerva A.

Entrenadors: Carlos Escura i Álex Sanz.

Pavelló Víctor Cabedo (Onda).

Dissabte de matí, les jugadores del Club Balonmano 
jugaríen el seu partit de la primera Fase. Les 
jugadores del CBM Vinaròs no van sortir endollades 
al partit des de l’inici, no obstant a la segona part 
en els minuts finals vam reaccionar realitzant uns 
ultims bons minuts.

Ara toca seguir entrenant i millorant de cara a la 
2ª Fase que comença la setmana que ve contra els 
equips valencians.

SENIOR MASCULÍ: 
SERIFRUIT UNIÓ ESPORTIVA BETXÍ 18 - FARMATECA 
CBM VINARÒS 30
CBM Vinaròs: Porters: Cristian Gimeno, Carlos 
Escura, Marc Sanz. Jugadors: Agustín Serrano (5), 
Jesús González (1), Eddy Córdoba, Ian Cortiella (2), 
Jahir Nahuel (3), Cristian Miralles, Martín Redo (2), 
Joan Collado (3), Max Redo (1), Sergi Llonart (10), 
Joaquin Sanz (3).

Entrenadors: Marc González i Juan Carlos Ribera.
Descans: 10-16 Final: 18-30

Pavelló Roberto Fernández Bonillo (Betxí)

Si haguéssim de definir el partit del nostre sénior 
amb una paraula, seria “impecable”.

Després de la dura derrota a casa en el derbi, la 
sortida a Betxí es plantejava dura i complicada. 
L’inici del partit, amb els locals movent la pilota 
a molta velocitat i l’encert a 6 metres, així ho 
feia pensar. Tot i això, no podien sortir còmodes 
en accions de contraatac i contragol, ja que els 
vinarossencs feien molt bé el balanç defensiu.
Poc a poc i gràcies de la mà d’un inspiradissim 
Sergi, Vinaròs és va posar per sobre. L’augment de 
la intensitat defensiva vinarossenca, va anar treient 
fora de partit als locals que no trobaven opció a 

traspassar la línia de gol, d’un fabulós Carlos. A la 
mitja part 10-16.

L’inici de la segona res va canviar, tot i que Betxí, va 
intentar acostar-se al marcador. 

A pesar de la defensa mixta de Betxí sobre Sergi, 
feia obrir molt més espai al camp on allà Martín, 
va repartir el joc per a què tots els seus companys 
anotessin des de totes les posicions. El bon joc 
coral dels rogets, va permetre que tots els que 
va disposar accions atacants acabessin en gol, 
augmentant la diferència fins als 12 de renda al 
final.
El proper cap de setmana, rebrem al Llagosti Arena 
al Castelló B.
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David León Arán ha representat al CNV en el 
Campionat d’ Espanya Absolut celebrat a la Piscina 
Olímpica Gaetà Huguet de Castelló els dies 20,21 i 
22 de novembre.
Va ser celebrat baix un estricte control de normes 
de seguretat i retransmés en directe per la RFEN. 
Agraïr a l’ Ajuntament de Castelló per haver fet 
possible que aquest campionat es celebre a la 
Ciutat de Castelló, impulsant l’ esport i també a la 
FNCV per l’ organització i fer que sigués un èxit.

David es medía contra els millors nadadors del 
panorama nacional i com sempre la seua motivació 
era estar al màxim nivell per a treure lo millor de sí.

El divendres per la tarde nadava la difícil prova de 
200 metres papallona i va mostrar la seua gran 
forma fent una increïble carrera en un temps de 
1.59.08 baixant la seva millor marca personal de 
2.00.58 aconseguida dos setmanes abans en el I 
Trofeu Federació. Rècord personal que el va situar 
en el sisé classificat nacional.

Dissabte matí nadava la seua altra prova : 200 
metres esquena, aconseguint un temps de 2.01.09 
i de nou una Millor Marca Personal que el va situar 
com a 12 classificat Nacional.

Uns bons resultats que demostren el gran nivell en 
que es troba el nostre nadador.

Fruit de la emoció afloren els sentiments, els 
records, per això volem compartir les paraules que 
el nostre entrenador Albert Delmonte va dedicar 
a David en acabar la prova de papallona, nadador 
al que ha vist créixer, evolucionar, aprendre dels 
errors i tindre grans èxits en el CNV :

“Avui el nostre nadador David León, ha aconseguit 
una gran fita com és baixar de 2 minuts en 200 
papallona, i lluitar en els millors nadadors del país. 
Fins aquí tot molt de marketing de moment.
Però tornant del campeonat, al cotxe, recordava 
els seus inicis : quan nadava en Isidro en categories 
inferiors, o els primers entrenaments que va fer en 
mí a les 15.30 on poc a poc vaig vore la gran il·lusió 
que tenía aquell xiquet.
Recordava també quan en el seu primer Autonòmic 

el van descalificar per nadar papallona fent 
braçades alternes, quin disgust va agafar... , o quan 
la liava al vestuari tirant-se ensabonat pel terra... , 
o quan venía a l’entreno una hora abans a xarrar 
en Isidro i en mí.. , o la il.lusió dels seus primers 
entrenos en els més grans, o quan va quedar 4art 
d’ Espanya en 200papallona i me va dir : Albert, fins 
que no baixe de 2 minuts, jo no em retiraré... 
Doncs bé, avui ha   arribat el día   que ho ha 
aconseguit 1.59.08 i és brutal la satisfacció per a 
tots”. 
Pero quant surt me diu, uns quants anys després: “ 
de retirar-me rés, encara em queden cartutxos”.  I jo 
estic segur que realment és així.
David és l’ exemple per a molts nadadors, no és ni 
el més gran ni el més fort , ni el que té més talent, 
però té algo que poca gent té: una il.lusió i un amor 
pel que fa, infinit. 
Mai s’ha donat per vençut i segurament com tot 
esportista ha tingut més sensacions de fracàs que 
d’ èxits. 
Però avui crec que toca que sigues el protagonista, 
que entengues que has fet un gran treball, i lo 
orgullosos que estem tots de tu.
També hem de donar les gràcies a la persona que 

ara està al teu costat dia a dia, que ha sapigut 
portar-te on ets ara, moltes gracies Lluis.
També voldría recordar a la persona que per a 
mi és més important en l’ èxit de David, no sols 
esportiu, si no acadèmic, esportiu i sobre tot com 
a persona, David ha sigut criat, estimat, format, 
educat i alimentat per la seua “abuela”, una senyora 
que es va fer càrrec d’ell quan David era un crio de 
2/3 anyets... és evident que ho va fer molt bé, gran 
treball TONICA, pots estar ben orgullosa.”

Unes paraules que descriuen a David tal com és. 
Estem més que orgullosos del nostre nadador 
David, que porta el nom del CNV   i de Vinaròs als 
nivells més alts competitius.
És un referent per als nostres nadadors més menuts 
i també per als grans, pero no només per ser un 
gran nadador sino per ser millor persona.

Enhorabona David i a continuar donant- nos 
alegries!
En breu disfrutarem de la Copa Nacional de 2ª 
Divisió on el nostre equip masculi lluitarà per 
aconseguir uns bons resultats !!! Som equip !!! Som 
CNV !!!

ESPORTS

Campionat Nacional Absolut de Natació
David León, sisè en 200 papallona i 12è en 200 esquena
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ESPORTS

Cap de setmana difícil per al club

Laia Casanova
El passat cap de setmana, els diferents equips es van haver d’enfrontar a partits 
complicats, a rivals que ocupen els primers llocs a la taula de classificació.
El dissabte 21 es va disputar al Pavelló Poliesportiu el partit de les cadets del club 
contra el CV Nou Alzira, amb un resultat final de 0 a 3 sets (9-25/12-25/14-25). La 
mateixa tarde, l’equip sènior es va desplaçar a Paterna per jugar el partit ajornat 
per l’afectació de la Covid-19 de la setmana passada. Un partit força interessant 
en què els jugadors vinarossencs no van poder fer-se amb la victòria. Finalment, 
el partit es va decantar per a l’equip valencià, per 3 sets a 2, amb uns parcials de 
25-14, 23-25, 27-29, 25-16 i un set final de 15-8.
El diumenge, els mateixos jugadors sèniors van viatjar fins a València, per disputar 
el partit corresponent a la vuitena jornada de lliga, contra els segons de la taula 
de classificació. L’equip no va poder guanyar el partit que, amb un rival superior, 
va deixar un marcador de 3 sets a 0 en contra, amb uns parcials de 25-13, 25-15 
i 25-19.
Finalment, per tancar el cap de setmana, les juvenils van perdre a casa davant 
del CV Torrent Morado per 0 a 3. La falta de concentració durant tot el partit va 
fer que les jugadores no poguessin sobreposar-se a l’equip rival, deixant uns 
parcials de 9 -25, 3- 25 i 13-25. Es tancava així una jornada de voleibol complicada 
i d’aprenentatge per al club.
Aquesta setmana tots els equips juguen. Mentre que els equips femenins disputen 
el partit de la jornada el dissabte fora de casa, a Paterna les cadets i a Picassent 
les juvenils, els equips masculins juguen el diumenge a casa, els dos – juvenils i 
sèniors – contra els corresponents equips del CV Mediterráneo.

Voleibol
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Se recuerda que de acuerdo con la Ordenanza 
reguladora de las instalaciones y ocupaciones 
de la vía pública del Ayuntamiento de Vinaròs, 
aprobada definitivamente por el Pleno de la 
Corporación de 26 de marzo de 2015, con 
carácter previo a la instalación de TERRAZAS 
en la vía pública es necesario solicitar la 
correspondiente AUTORIZACIÓN, a la cuál 
deberá acompañarse la documentación 
señalada en el artículo 46 de la citada ordenanza.
Las autorizaciones podrán ser anuales o de 
temporada, sin que en ningún caso la fecha de 
caducidad pueda exceder del 31 de diciembre 
del año en curso.
Asimismo se recuerda que se debe solicitar 

cada año la renovación de la autorización 
para los casos previstos en el artículo 50.3 de la 
ordenanza: 

“Las autorizaciones se entenderán renovadas, 
en los casos en que no hayan cambiado las 
circunstancias concurrentes cuando se concedió 
el permiso para la instalación de la terraza, ni las 
condiciones impuestas por la Administración 
para el otorgamiento de la autorización, ni haya 
sido objeto de sanción firme por infracción grave. 
Para ello se presentará, cada año, dentro de los 
DOS MESES anteriores al nuevo período de 
ocupación: declaración responsable por escrito 
de cumplir en su totalidad los requisitos que le 

fueron exigidos, justificante de pago de la tasa 
del año en curso y autorización de los titulares 
de los establecimientos colindantes. Por parte 
de los Servicios Técnicos Municipales y de la 
Policía Local, se comprobará el cumplimiento de 
las condiciones originales de autorización y se 
elaborará el correspondiente informe que será 
remitido al departamento de Gobernación y, en 
su caso, de Actividades. La renovación se podrá 
llevar a cabo durante un plazo máximo de hasta 
4 años adicionales consecutivos”.

Las acciones u omisiones que contravengan la 
ordenanza podrán ser sancionadas con multas 
de hasta 3.000 euros.

ANUNCIO AUTORIZACIÓN DE TERRAZAS PARA  2021
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infoRmaciÓn soBRE 
BaJa DE VaDos

De conformidad con lo que dispone el artículo 6.6 
de la Ordenanza fiscal reguladora de la tasa por 
utilización privativa y aprovechamiento especial del 
dominio público local por entrada de vehículos a 
través de las aceras que establece:

Artículo 6.6: «La presentación de la baja surtirá 
efectos a partir del día primero del año natural 
siguiente al de su presentación. La no presentación 
de la baja determinará la obligación de continuar 
abonando la tasa».

Por ello, todos aquellos interesados en tramitar la 
baja del vado para el año 2021, podrán presentar su 
solicitud hasta el 30 de diciembre de 2020 (de forma 
presencial con cita previa), en la oficina OIAC, situada 
en la plaza Jovellar 2, acompañada de la placa de 
vado y manifestando que han repuesto la acera a su 
estado original, si la manipularon en su día, y que la 
han despintado de amarillo o bien la han pintado 
de gris. También podrán presentar su solicitud vía 
telemática hasta el 31/12/2020. 
 
Si no la presentan antes de dichas fechas deberán 
abonar íntegramente la tasa del 2021.
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Data inici
30/11/2020
Data fi
30/11/2020
Lloc
Accés per mitjà de plataforma Zoom
PROGRAMA:
•	 Inauguració de la Jornada: Guillem Alsina, 

alcalde de Vinaròs i  David Cabedo, vicerectorat 
adjunt de Transferència, Innovació i Emprenedoria
•	 Cap a la transferència del coneixement. 
Finançament de projectes d’I+D+i en col·laboració 
Empresa-Universitat.  Ismael Rodrigo, director 
de l’Oficina de Cooperació en Investigació 
i Desenvolupament Tecnològic (OCIT – UJI)
•	 09:30 h. Networking i inici de reunions 

ONE TO ONE  Juan Antonio Bertolín, director 
d’Espaitec. Explicació de la metodologia.
Grups d’investigació:
1. MK - Innovació en Marketing
2. INIT - CEVI - Centre de Visualització 
Interactiva - PAL - Anàlisi de Patrons I Apre nentatge
3. TKBG - Bases de Coneixement Temporal
4. PIMA - Polímers i Materials Avanzats
5. EEA Electricitat, Electrònica i Automàtica
6. Enginyeria de Fabricació
7. CÀTEDRA 4.0
8. IRIS - Integració i Reingenieria de Sistemes
9. Riscos Ambientals i Laborals
10. ChEMTECh - Enginyeria Química i 
Tecnologia de Materials
11. TECASOS - Tecnologia, Qualitat i 
Sostenibilitat en la Construcció
12. INGRES, Grup de Enginyeria de Residus
13. IUPA Institut Universitari de Plaguicides i 
Aigües
14. GIPa, Gestió Integrada de Plagues 
Agrícoles
15. BBuji - Bioquímica i Biotecnologia
16. MICS, Metabolic Integration and Cell 
Signaling Group
17. MASF - Materials per a la Fabricació 
Sostenible Avançada
18. QIMA - Química Inorgànica Mediambiental 
i Materials Ceràmics
19. INAM Institut de Materials Avançats - 
GAME - Grup d’Energia i Materials Avançats
20. QSS - Química Sostenible i Supramolecular
21. ITC Institut de Tecnologia Ceràmica
 
Les reunions entre professionals d’empreses 
i investigadors i investigadores  de l’UJI han 
de sol·licitar-se abans del 24 de novembre de 2020. 
Abans de la Jornada es comunicarà a les empreses 
l’agenda de reunions assignada.
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Què és?

És un suport que s’ofereix al domicili, o des d’ell, a persones o famílies, 
amb l’objectiu d’augmentar la seua qualitat de vida i aconseguir un 
major benestar.

A qui va dirigit?

A aquelles persones que tinguen dificultats per portar una vida 
quotidiana satisfactòria a la seua pròpia casa, per motius d’ancianitat, 
malaltia, aïllament o sobrecàrrega de tasques o responsabilitats, i no 
compten amb prou ajuda de la seua família, veïns i amics.

Quins són els objectius

- Millorar les condicions generals de la vivenda, l’estat de 
salut i d’ànim, i facilitar el contacte social si així es desitja.
- Procurar que les persones o famílies recuperen o 
augmenten la seua capacitat per desenvolupar-se i així no hagen de 
dependre de ningú, sempre que sigue possible.
- Evitar que la problemàtica els obligue a sortir del seu medi 
habitual.

- Fomentar la col·laboració i la solidaritat de veïns, familiars 
i amics.

Què ofereix?

- La millora de les condicions generals de la casa.
- Ajuda en la higiene personal.
- Acompanyar a fer gestions, visites mèdiques, compres...
- Oferir possibilitats per ocupar el temps lliure de forma 
gratificant.
- Ensenyar a portar una vida sana.
- Cooperar en la rehabilitació de malalts.
- Realitzar cures senzilles.

Informació i tramitació de sol·licituds: 

Ajuntament de Vinaròs
Regidoria Benestar Social
Pl. de Sant Antoni, 19
De 9’00 a 14’00 h.
Tel. 964 45 00 75

AJUNTAMENT DE VINARÒS
 REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL
1.	 EL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI

           

Cursos d’anglés     2020-21 
 
Pròxim inici:  
 
CURS DURADA PERÍODE HORARI PROFESSORA LLOC PREU 

Anglés  
Nivell 2 

 50 h Per determinar 

Dilluns i divendres 
de 9.30 a 11h 

 

Marta Martínez 
Centre Municipal de la 3a 

Edat. C/Pilar,42  
Aula 1r pis 

 
General: 57,5 € 
Socis: 52,90 € 

 
(Descomptes del 50% per 

a aturats al curs 
d’iniciació) 

Anglés  
Iniciació 

 

Dilluns i divendres 
de 11.15 a 12.45h 

 

 
    Preinscripció enviant un missatge al Consell Municipal d’FPA a través del WhatsApp 667958841 

 

DESCOMPTES PERSONES ATURADES AL CURS D’INICIACIÓ: Cal portar fotocòpia del document de demanda de treball (DARDE). 

 
 

Materials: 
Anglés Iniciació: llibre English  for adults  1-  Ed. Burlington    Anglés   Nivell 2: llibre  English  for adults  2  - Ed. Burlington 
 
 
 

 
 

 
Més informació: 

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes    
Antic col·legi Sant Sebastià 

Tel. 964 40 74 93    consell.fpa@vinaros.es  
 www.consellepa.vinaros.es 

 

 
 

CURSOS D'INFORMÀTICA: informació, comunicació i imatge  2020/21                

  Pròxim inici: 
 

CURS DURADA PERÍODE HORARI FORMADORA 
 

PREU 

INFORMÀTICA PER A 
QUARENTENES   

Grup B 
30h Del 9 de desembre        

al 10 de març 
Dilluns i dimecres                

de 19.30 a 21h Eva Roig 

*General:40.50€ 
Socis: 37.25€ 

 

 
FOTOGRAFIA AMB EL MÒBIL 

 
21h Del 16 de desembre     

al 24 de febrer  
Dilluns i dimecres                
de 17.45 a 19.15h Xavier Marmaña 

*General:28.35 € 
Socis: 26.10€ 

 

 
 

Preinscripció enviant un missatge al Consell Municipal d’FPA a través del WhatsApp 667958841 
 

 
*DESCOMPTE DEL 50% : persones aturades, jubilades i amb reconeixement de discapacitat 

Continguts  del curs Informàtica per a quarantenes:   Ús del WhatsApp. Vídeocridada de WhatsApp. Com utilitzar el WhatsApp des de l’ordinador: WhatsApp web. 
Com seguir les classes des de casa amb Microsoft Teams. Com utilitzar l’internet del mòbil per connectar l’ordinador: zona wifi. Demanar cita prèvia a l’OIAC. Demanar el certificat digital. 
Ús del certificat digital. e-administració: Web de les administracions públiques. Gestions amb sanitat. Consulta de l’historial clínic amb certificat digital. La compra diària per internet. 
Comerç local per internet. Escanejar documents amb el mòbil, Captures de pantalla. Maneig de pdf: convertir a i des de diferents formats, juntar o separar pdf, ... Ús del correu electrònic 
des del mòbil. Utilitzant la nostra llengua: corrector/ traductor salt.usu Codi QR. Lectors. 

 
 

Informació: 
Consell Municipal de Formació de Persones Adultes    

Antic col·legi Sant Sebastià 
Tel. 964 40 74 93    consell.fpa@vinaros.es  

 www.consellepa.vinaros.es 
 



28 novembre de 2020

29

PUBLICITATESQUELES

M
ESURES DE SEGURETAT COVID-19

Turisme

 
 @turismevinaros
 TurismeVinaros
 Turisme_Vinaros
 www.turisme.vinaros.es
 www.amarvinaros.com

PREMIS
Participa en el sorteig 
de dos dinars o sopars 
per a dos persones en 
dos dels restaurants 
participants en les 
jornades.

Emplena el qüestionari 
mitjançant un codi QR 
que et proporcionarà el 
restaurant al finalitzar 
aquesta experiència 
gastronòmica.

XXVI JORNADES DE LA CUINA DELS

ARROSSOS
DEL 30 D’OCTUBRE AL 29 DE NOVEMBRE 
VINARÒS 2020

INFO MENÚS

TOTS ELS
 M

EN
ÚS

 DISPONIBLES PER EMPORTAR

Felisa Vives Sabater

Que ens va deixar el día 5 de 
desembre de 2015 

D.E.P.

Mai t’oblidem

Degut a la Covid-19,
enguany no es podrà fer misa

5é aniversari de:
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URBANO VINARÒS
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8:10
9:15
9:55
11:05
11:45
12:55
13:35
14:45
15:25
16:35
17:15
18:25
19:05
20:15

 ZONA NORTE-VINARÒS
7:30
8:30
9:35

10:15
11:25
12:05
13:15
13:55
15:05
15:45
16:55
17:35
18:45
19:25
20:35

7:50
8:50
10:35
12:25
14:15
16:05
17:55
19:45

8:00
9:00
10:50
12:40
14:30
16:20
18:10
20:00

VINARÒS - ZONA NORTE

VINARÒS - ZONA SUR
 ZONA SUR-VINARÒS

9:10
9:50

11:00
11:40
12:50
16:40
17:20
18:30

9:30
10:10
11:20
12:00
13:10
17:00
17:40
18:50

VINARÒS - ZONA NORTE
 ZONA NORTE-VINARÒS

 ZONA SUR-VINARÒS
VINARÒS - ZONA SUR

10:30
12:20
18:00

9:00
10:45
12:35
16:30
18:15

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 19.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 19.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

28 novembre MATEU c. Sant Francesc, 103

29 novembre TORREGROSA Av. Llibertat, 9

30 novembre PITARCH c. del Pilar, 120

1 desembre VINARòS FARMACIA av. País Valencià, 15

2 desembre FERRER pl. Sant Antoni, 39

3 desembre ROCA San Francisco, 6

4 desembre GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

         TRENS  VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

AUTOBUSOS
El setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  autos mediterráneo i Renfe

CATÍ    

ANROIG

XERT

SAN MATEU

CANET

LA JANA

TRAIGUERA

SAN JORDI

VINARÒS

8:15

8:25

8:30

8:45

9:00

9:10

9:15

9:20

9:45

17:30

17:20

17:15

16:55

16:45

16:35

16:30

16:25

16:00

CATÍ - VINARÒS

LUNES, MIÉRCOLES Y VIERNES no festivos

*resto de días sin servicio

VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 24/09/20
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agenda

VINARÒS De 6:30 a 19:30 cada 30 minutos. 20:30 y 21:30

BENICARLÓ De 7:00 a 20:00 cada 30 minutos. 21:00 y 22:00

PEÑÍSCOLA

PEÑÍSCOLA De 7:30 a 20:30 cada 30 minutos. 21:30 y 22:30

BENICARLÓ De 7:50 a 20:50 cada 30 minutos. 21:50 y 22:50

VINARÒS

VINARÒS
De 6:30 a 21:30 cada 60 minutos

BENICARLÓ
De 7:00 a 22:00 cada 60 minutos

PEÑÍSCOLA

PEÑÍSCOLA
De 7:30 a 22:30 cada 60 minutos

BENICARLÓ
De 7:50 a 22:50 cada 60 minutos

VINARÒS

Horario vigente desde 28/10/2020

LUNES A SÁBADO (EXCEPTO FESTIVOS)

LÍNEA VINARÒS - BENICARLÓ - PEÑISCOLA

DOMINGOS Y FESTIVOS

www.autosmediterraneo.com964 40 19 36

         TRENS VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS

CASTELLÓ              6:00  - 13:00 - 20:00

BENICÀSSIM           6:20 - 13:20 - 20:20

PLAYETAS               6:25 - 13:25 -  20:25

OROPESA                6:40 - 13:40 - 20:40

RIBERA                    6:50 - 13:50 - 20:50

TORREBLANCA       7:00 - 14:00 - 21:00

ALCALÁ                   7:15 - 14:15 - 21:15

STA. MAGDALENA  7:25 - 14:25 -  21:25

BENICARLÓ            7:35 - 14:35 -  21:35

VINARÒS                 7:55 -14:55  - 21:55

VINARÒS                  08:00  -  15:00  - 22:00

BENICARLÓ             08:24  -  15:24  - 22:24

STA. MAGDALENA   08:35  -  15:35  - 22:35

ALCALÁ                     08:45  -  15:45  - 22:45

TORREBLANCA        09:00  -  16:00  -  23:00

RIBERA                     09:10  -  16:10  - 23:10

OROPESA                 09:15  -  16:15  - 23:15

PLAYETAS                 09:25  -  16:25  - 23:25

BENICÀSSIM             09:30  -  16:30  - 23:30

CASTELLÓ                09:55  -  16:55  - 23:55

CASTELLÓ - VINARÒS

LUNES A DOMINGO
VUELTAIDA

HORARIOS ACTUALIZADOS A 19/10/20

IDA
VUELTA 

Castellón - Estación de Autobuses 

Cardenal Costa (esq. Avda. Barcelona)
Avda. Benicàssim (Estadio Castalia)

Avda. Benicàssim (Hospital General)

Avda. Barcelona (esq. Paseo Morella)
Pza. T. Izquierdo (Esc. Virgen de Lourdes)

Pinar del Mater Dei
Benicàssim - Avda Castellón (Carmelitano)

C/ El Clot (junto Puente de Hierro)
Avda. Barcelona (Monjas Oblatas)

C/ Santo Tomás (Rte Montesol)

PLAYETAS
Avda  Barcelona (Voramar)

Oropesa - Cuartel de la Guardia Civil
TORRE DE BELLVER

N-340 Empalme Cabanes
C/ J. Rivera Forner (Porches)

N-340 - Venta Germán

N-340 - Rte Camioneros
N-340 - Rte. Tere

Torreblanca - C/ San Antonio (cooperativa)

Avda. del Mar (Turísmo)
C/ San Antonio (Ayuntamiento)

C/ San Jaime, nº108

Alcalá - General Cucala (Campo Futbol)
Empalme Alcocebre

Avda. H Marruecos (Estación)
Sta. Magdalena C/ Estación - C/ Carretera

Benicarló - C/ San Francisco (casal)

Vinaroz - Picasso

Vinaroz - Río Servol

En el regreso, solicite al conductor la parada en la
UJI. En los servicios con llegada a Castellón a las

9:55 y 16:55
SOLO DÍAS LECTIVOS 

A las 12:50 y 19:50 salida desde la UJI
SOLO DÍAS LECTIVOS 

Hospital de Vinaroz 

www.autosmediterraneo.com   (964) 22 00 54

AUTOBUSOS
El setmanari Vinaròs no es responsabilitza de canvis o errors en els horaris. 
Es recomana consultar  els horaris a les pàgines web d’  autos mediterráneo i Renfe

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

TRENS BARCELONA -VINARÒS              TRENS VINARÒS-CASTELLÓ-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:41:57

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 10.03 14.28 4h. 25min. 13.00
00694 TORRE ORO 17.43 19.35 1h. 52min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  03 noviembre 2020 17:45:15

Origen: BARCELONA (TODAS)
Destino: VINAROS
Trenes para el día: jueves 03 diciembre 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
00697 TORRE ORO 09.22 10.57 1h. 35min. 30.00
18093 REG.EXP. 09.43 13.08 3h. 25min. 17.60
99607 MD 10.43 14.11 3h. 28min. 13.00
99842 MD 15.40 19.41 4h. 1min. 12.90
18189 REG.EXP. 19.43 23.05 3h. 22min. 17.60




